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informační čtvrtletník o událostech v našem městečku Cena 8,- Kč
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2006noviny

Kvasické

Nejvíce diskutovaným téma-
tem v naší obci je “Velká voda“ 
či “Povodeň 2006“.  Velká voda 
nás začala trápit 29. 3. 2006, 
kdy nás povolali na stavbu pro-
tipovodňové hráze z písku k Pa-
nenskému potoku. Tam hrozilo 
první vylití potoka směrem 
k Sportareálu a tím jeho zapla-
vení.

Další sled událostí byl násle-

Z činnosti 
SDH Kvasice

dující: 30. 3. 2006 v 9:30 hodin jsme byli povoláni starostou obce 
panem Zdeňkem Kohoutem k pytlování protipovodňové hráze 
k potoku Kotojedka a čerpání na čističce odpadních vod (ČOV) ve 
Kvasicích (u novinového stánku v Dolní ulici, kde je nejnižší místo 
v kanalizaci, chybělo k vylití zhruba asi 15 cm). V 10:35 hodin bylo 
zahájeno čerpání na ČOV. V 10:45 hodin se protrhla hráz Koto-
jedky a voda zaplavila rázem hřiště a Areál. Pomáhali jsme ještě 
s evakuací zbylého materiálu a pak se jen všichni smutně dívali, jak 
rychle voda stoupá a vše zaplavuje. To byl začátek……..

Od začátku záplav až do 6. 4. 2006 spočívala naše nepřetržitá  
práce v odčerpávání vody z kanalizace (odlehčování ČOV), tvoře-
ní protipovodňových hrází z pytlů s pískem, monitorování hladi-
ny řeky Moravy, Kotojedky a Panenského potoka, monitorování 
průsaků v ulici Hráze, Bělovská, Husova, parku a prostoru mezi 
Pálenicí a ČOV.

Pak nastala další etapa a to pomoc občanům. Ta trvala přibližně 
tři dny – čerpání sklepů a odčerpání vodní laguny za kostelem smě-
rem k ulici Hráze. Dále se naše síly soustředily na Areál, kde nám 
skončily práce 14. 4. 2006. Odčerpávání hřiště si pak dokončili 
fotbalisté za pomoci naší a své techniky.

Během povodně se vystřídalo 
a pracovalo jen ve Kvasicích na 
70 dobrovolných hasičů. V naší 
práci nám pomáhali kolegové 
z SDH Karolín, SDH Nová 
Dědina, SDH Bělov a  SDH 
Sulimov. Za jejich dobrovolnou 
pomoc a profesionální přístup 
při této povodni jim prostřed-
nictvím Kvasických novin dě-
kuji. Děkuji i jejich rodinám 
za pochopení jejich náročného 
koníčka.  Chci také poděkovat 
i povodňové komisi. Jejich prá-
ce byla taky vidět a nám moc 
pomáhala – např. nepřetržité 
sledování a hlášení předpovědi 
počasí a stavu hladiny řeky Mo-
ravy a přítoků nad námi.
Naše další činnost:

��6. 5. námětové cvičení na 
Nové Dědině

�� 20. 5. závody v požárním 
sportu v Bělově – startovalo 
10 družstev mužů a 5 družstev 
žen, za  Kvasice jedno družstvo 
mužů, umístili se na druhém 
místě za SDH Karolín – ten 
z organizačních důvodů přene-
chal postup do okresního kola 
Kvasickým.

�� 6. 5. 2006 výjezd k požá-
ru do Tlumačova. Hořela drť 
z pneumatik v podniku Metal-
šrot Tlumačov. K požáru vyjela 
obě naše auta s 11 lidmi.                  

Radek Smolinka
starosta SDH Kvasice

Vážení čtenáři Kvasických 
novin, druhé vydání našeho 
čtvrtletníku v roce 2006 je 
plné „velké“ vody. Přináší-
me Vám informace o jarních 
povodních, které jsme zís-
kaly od starosty naší obce 
i starostů Střížovic a Tlu-
mačova. Podíváme se na 
povodně pohledem starosty 
Sboru dobrovolných hasičů 
Kvasice a navštívili jsme čis-
tičku odpadní vod v našem 
městečku. V Kvasických 
novinách se také dočtete 
historii povodní v Kvasicích 
a prostřednictvím fotografií 
si připomeneme jarní povo-
deň 2006.

Ale i jiné události zachytila 
redakce. Jsou to například: 
Velikonoční výstava, kampaň 
„Na kolo jen s přilbou“, Dět-
ské dny na sokolské zahradě 
a na střelnici. Také mateřská 
a základní škola připravily 
zajímavé články. Společně 
nahlédneme do historie od-
dílu házené a pozveme Vás 
na svěcení praporu městeč-
ka Kvasice, na běh Terryho 
Foxe a slavnostní otevření 
Kulturního, informačního 
a vzdělávacího střediska 
v Tlumačově pro mikrore-
gion Jižní Haná. Své místo 
zde mají i zamyšlení našich 
duchovních a společenská 
kronika.

Blíží se čas dovolených 
a prázdnin. Dětem přejeme 
krásné a prosluněné prázd-
niny a dospělým vydařenou 
dovolenou, prožitou jakkoliv 
a kdekoliv.  

     
Příjemné chvíle nad strán-

kami Kvasických novin vám 
přejí Renáta a Hanka. ☺    

Areál

Odměňování malých cyklistů. Více na str. 12.

SNĚHOVÁ KALAMITA KVASICKÉ SPORTOVCE NEODRADILA
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U s n e s e n í
z 16. veřejného zasedání Zastupitelstva obce Kvasice,

konané dne 4. dubna 2006 
v 17.00 hod. v zasedací místnosti OÚ Kvasice

164/ ZO bere na vědomí zprávu z rady obce.

165/ ZO schvaluje vyvěšení záměru na odprodej pozemku parc. č. 196/16 v k. ú. 
Kvasice u bytového domu v ul. Tlumačovská čp. 315 v Kvasicích.

166/ ZO schvaluje odprodej části pozemku parc. č. 1498/1 v k. ú. Kvasice o rozloze 
135 m2 pro p. Jaroslava Brhlíka, Horní 176, Kvasice, za odhadní cenu.

167/ ZO neschvaluje odprodej části pozemku parc.č. 1523/33 v. k. ú. Kvasice v roz-
sahu asi 229 m2 p. Mgr.ak. mal. Petře Šuterové, Mlýn čp. 23, Kvasice.

168/ ZO schvaluje smlouvu mezi ČR-Hasičským záchranným sborem Zlínského kra-
je a Obcí Kvasice o bezúplatném převodu tří radiostanic pro potřeby SDH Kvasice.

169/ ZO schvaluje odprodej části stavby a části pozemku parc. č. 29/1 v k. ú. Kvasi-
ce p. Oldřichu Ševčíkovi, Nová 420, Kvasice podle přiloženého náčrtu za podmínek 
odprodeje předcházejících budov a pozemků ve Starém Dvoře.

170/ ZO neschvaluje přidělení finančních prostředků ve výši 4.000,- Kč p. Mgr. Pav-
le Daňkové, Krajina čp. 342, Kvasice na úhradu nájmu tělocvičny ZŠ Kvasice pro 
zdravotní čínské cvičení.

171/ ZO schvaluje roční účetní závěrku ZŠ Kvasice za rok 2005 ve výši 42.032,22 Kč 
a tento hosp. výsledek přiděluje do rezervního fondu, a schvaluje vnitřní audit ze 
dne 27. 3. 2006.

172/ ZO schvaluje roční účetní závěrku MŠ Kvasice za rok 2005 ve výši 225.020,79 Kč 
a tento hosp. výsledek přiděluje do rezervního fondu, a schvaluje vnitřní audit ze 
dne 23. 3. 2006.

173/ ZO schvaluje Dodatek č.1 Mandátní smlouvy č. 01/2005 a pověřuje starostu 
podpisem dodatku mandátní smlouvy.

174/ ZO schvaluje smlouvu č. 17/2006 na zpracování investičního záměru pro akci 
„Rekonstrukce ZŠ Kvasice – III. etapa (pro rok 2007)“ mezi Obcí Kvasice a REAL-
KA-Rubíček s.r.o., Masarykovo nám. 9, Kroměříž.

175/ ZO schvaluje smlouvu č. 02/06/S na dodání projektových podkladů a zadání 
v rozsahu akce zpracování investičního záměru „Rekonstrukce ZŠ Kvasice – III.eta-
pa“ (pro rok 2007) mezi Obcí Kvasice a Ing. Milanem Kočařem, Kollárova 1007/45, 
Kroměříž.

176/ ZO schvaluje kupní smlouvu na odprodej STL plynovod, lokalita „Starý Dvůr“, 
parc. č. 29/1, 1849 v k. ú. Kvasice Jihomoravské plynárenské, a. s., Plynárenská 
499/1, 657 02 Brno za cenu 150.000,- Kč a schvaluje smlouvu na zřízení věcného 
břemene na výše uvedené pozemky ve vlastnictví Obce Kvasice a pověřuje starostu 
podpisem těchto smluv.

177/ ZO schvaluje rozpočtové opatření Obce Kvasice č. 3/2006.

178/ ZO pověřuje Radu obce Kvasice prováděním rozpočtových opatření rozpočtu 
pro rok 2006.

179/ ZO schvaluje, že odpisy týkající se příspěvkové organizace ZŠ Kvasice jak v pří-
jmech, tak i ve výdajích budou provedeny jen účetní formou.

180/ ZO schvaluje podle § 84, odst. 2, písm. r) zákona č. 128/2000 Sb., o obcích 
(obecní zřízení) ve znění pozdějších předpisů (dále je „zákona o obcích“) a podle 
nařízení vlády č. 502/2006 Sb., přílohy č. 1 při počtu obyvatel obce Kvasice 2 269 
k 1. 1. 2006 výši odměn neuvolněným členům zastupitelstva s účinnosti od 1. 3. 
2006 se zpětným vyplacením od 1. 1. 2006 nejpozději do 30. 4. 2006 a to, pro mís-
tostarostku podle sl. 7 a 9, pro ostatní členy rady, předsedy výborů nebo komisí 
a předsedy zvláštních orgánů podle sl. 10, 11, 12 a 14 přílohy, ostatním neuvolně-
ným členům zastupitelstva nezařazených do rady obce, výborů a komisí podle sl. 13 
a 14 přílohy, u souběhu funkcí neuvolněného člena zastupitelstva se postupuje podle 
§ 77, odst. 3, písm. b) zákona o obcích.

181/ ZO schvaluje podle § 84, odst. 2, písm. y) zákona č. 128/2000 Sb., o obcích 
(obecní zřízení) ve znění pozdějších předpisů (dále je „zákon o obcích“) stanovit 
s účinností od 1. 3. 2006 se zpětným vyplacením od 1. 1. 2006 nejpozději do 30. 4. 
2006 předsedům a členům výborů, komisí a zvláštních orgánů obce, kteří nejsou čle-
ny zastupitelstva a to, předsedům ve výši 950,- Kč, členům výborů a komisí 320,- Kč 
a členům zvláštního orgánu obce (přestupková komise) ve výši 650,- Kč.

182/ ZO schvaluje smlouvu o provedení exekuce č. Ex 227/06 mezi Obcí Kvasice 
a soudním exekutorem Mgr. Davidem Chaloupkou o provedení exekuce u JUDr. Mi-
loslava Ondrušky, Osmek 463, Kvasice a pověřuje starostu podpisem této smlouvy.

Rada obce se usnesla na svých pravidelných jednáních na těchto bodech: 

U s n e s e n í
z 67. jednání Rady obce Kvasice, konané dne 8. března 2006 

462/ Rada obce schvaluje „Vnitřní platový předpis Obecního úřadu Kvasice“ v rozsahu 
změny vložením bodu b) o zařazení zaměstnanců na veřejně prospěšné práce, do 2. 
platové třídy a 6. platového stupně, bez rozdílu započitatelné praxe. Ostatní body se 
posouvají v označení až po bod f). Ostatní část textu platového předpisu se nemění.
463/ Rada obce schvaluje „Organizační řád Obecního úřadu Kvasice“ v rozsahu změny 
působnosti na obec Kvasice, Střížovice, Karolín, Sulimov, Vrbka a Nová Dědina. Dále 
v čl. 12 a čl. 15 zařazení „oprávněná úřední osoba a úřední osoba“ podle ustanovení §15, 
odst. 2, zákona č. 500/2004 Sb., („správní řád“) ve znění pozdějších předpisů. V příloze 
č. 1 ruší odst. 1 odsek 2 podepisování rozhodnutí. Ostatní části textu organizačního 
řádu se nemění.
464/ Rada obce schvaluje odměnu podle § 13 zákona č. 143/1992 Sb., ve znění pozděj-
ších předpisů a §10 nařízení vlády ČR č. 330/2003 Sb., ve znění pozdějších předpisů pro 
ředitelku MŠ Kvasice Mgr. Hanu Soukupovou ve výši 15.000,- Kč.
465/ Rada obce doporučuje ZO schválit roční účetní závěrku ZŠ Kvasice za rok 2005 ve 
výši 42.032,22 Kč a tento hosp. výsledek přiděluje do rezervního fondu.
466/ Rada obce doporučuje ZO schválit odprodej části pozemku parc. č. 1498/1 v k. ú. 
Kvasice o rozloze 135m2 pro p. Jaroslava Brhlíka, Horní 176, Kvasice za odhadní cenu.
467/ Rada obce schvaluje Dodatek č. 3 ke smlouvě č. 16/2003 mezi Obcí Kvasice 
a NWT Computer s. r. o. a pověřuje starostu podepsáním tohoto dodatku.
468/ Rada obce schvaluje pronájem nebytových prostor v budově čp., 16 v Kvasicích sl. 
Šárce Moučkové, Osmek 521, Kvasice na zřízení prodejny dárkového zboží a květin od 
1. 5. 2006 za cenu 282,- Kč/m2/rok v prostorách skladu za cenu 212,- Kč/m2/rok a 10m2 

průjezdu 106,- Kč/rok. 
469/ Rada obce navrhuje ZO podle § 84, odst. 2, písm. r) zákona č. 128/2000 Sb., o ob-
cích (obecní zřízení) ve znění pozdějších předpisů (dále jen“zákona o obcích“) a podle 
nařízení vlády č. 502/2006 Sb., přílohy č. 1 při počtu obyvatel obce Kvasice 2 269 k 1. 1. 
2006 výši odměn neuvolněným členům zastupitelstva s účinností od 1. 3. 2006 se zpět-
ným vyplacením od 1. 1. 2006 nejpozději do 30. 4. 2006 a to, pro místostarostku podle 
sl. 7 a 9, pro ostatní členy rady, předsedy výborů nebo komisí a předsedy zvláštních 
orgánů podle sl. 10, 11, 12 a 14 přílohy, ostatním neuvolněným členům zastupitelstva 
nezařazených do rady obce, výborů a komisí podle sl. 13 a 14 přílohy, u souběhu funkcí 
neuvolněného člena zastupitelstva se postupuje podle § 77, odst. 3, písm b) zákona 
o obcích.
470/ Rada obce navrhuje ZO podle § 84, odst. 2, písm. y), zákona č. 128/2000 Sb., o ob-
cích (obecní zřízení) ve znění pozdějších předpisů (dále jen „zákon o obcích“) stanovit 
s účinností od 1. 3. 2006 se zpětným vyplacením od 1. 1. 2006 nejpozději do 30. 4. 2006 
předsedům a členům výborů, komisí a zvláštních orgánů obce, kteří nejsou členy zastu-
pitelstva a to, předsedům ve výši 950,- Kč, členům výborů a komisí 320,- Kč a členům 
zvláštního orgánu obce (přestupková komise) ve výši 650,- Kč.
471/ Rada obce schvaluje finanční příspěvky pro Svaz neslyšících a nedoslýchavých 
v ČR poradenské centrum Kroměříž ve výši 2.500,- Kč a pro Církevní ZŠ Kroměříž ve 
výši 2.500,-Kč na vybavení učeben.
472/ Rada obce schvaluje prodloužení nájemní smlouvy o jeden rok v obecním domě 
ul.Osmek čp. 463 v Kvasicích pro p. Marcelu Švendovou.
473/ Rada obce doporučuje zastupitelstvu na svém zasedání dne 4. dubna 2006 přijat 
tento program: zahájení, k ontrola usnesení, zpráva o činnosti rady obce, majetek obce, 
úprava rozpočtu, pověření rady prováděním rozpočt.opatření, odměny neuvolněným 
členům zastupitelstva, diskuse, usnesení, závěr.

U s n e s e n í
Z 68. jednání Rady obce Kvasice, konané dne 28. března 2006 

474/ Rada obce schvaluje výsledky inventur hotovostí a cenin za IV. čtvrtletí 2005 obce 
Kvasice a v zařízeních obce Kvasice.
475/ Rada obce schvaluje výsledky inventur v majetku Obce Kvasice za rok 2005.
476/ Rada obce doporučuje ZO pověřit radu obce prováděním rozpočtových opatření 
rozpočtu pro rok 2006.
477/ Rada obce souhlasí s odložením splátek povodňové půjčky ve výši 27.643,- Kč pro 
p. Marka Doležala, Hráza 151, Kvasice nejpozději do 30. 11. 2006.
478/ Rada obce souhlasí s ukončením nájmu p. Martina Chudoby, Dolní 309, Kvasice 
v budově čp. 16 na základě jeho žádosti a ruší usnesení rady číslo 454.
479/ Rada obce souhlasí s pronájmem restaurace Sportareál Kvasice, Tlumačovská 681 
v Kvasicích p. Karlem Kunovským, Mírová 639, Kvasice, třetí osobě p. Lukáši Kunov-
skému, Mírová 639, Kvasice od 1. 4. 2006.
480/ Rada obce doporučuje ZO schválit odprodej části stavby a části pozemku parc. č. 
29/1 v k. ú. Kvasice p. Oldřichu Ševčíkovi, Nová 420, Kvasice podle předloženého náčr-
tu za podmínek odprodeje předcházejících budov a pozemků ve Starém Dvoře.
481/ Rada obce doporučuje ZO schválit smlouvu č. 17/2006 na zpracování investičního 
záměru pro akci „Rekonstrukce ZŠ Kvasice – III.etapa (pro rok 2007) mezi Obcí Kvasi-
ce a REALKA-Rubíček s.r.o., Masarykovo nám. 9, Kroměříž.
482/ Rada obce doporučuje ZO schválit smlouvu č. 02/06/S na dodání projektových 
podkladů a zadání v rozsahu akce pro zpracování investičního záměru „Rekonstrukce 
ZŠ Kvasice – III. etapa“ (pro rok 2007) mezi Obcí Kvasice a Ing. Milanem Kočařem, 
Kollárova 1007/45, Kroměříž.
483/ Rada obce schvaluje přidělení obecního bytu v ul. Cukrovar čp. 159 v Kvasicích 
na dobu určitou a to, jeden rok p. Janě Brázdilová, Pod Cihelnou čp. 478, Kvasice od 
1. 5. 2006.
484/ Rada obce schvaluje na základě nařízení vlády ČR č. 330/2003 Sb., § 10, písm. a) 
a zákona č. 128/2000 Sb., ve znění pozdějších předpisů § 103, odst. 4, písm. b) odměnu 
vedoucímu odboru Zdeňku Novotnému ve výši 5% měsíčního platu za zastupování sta-
vebního úřadu dlouhodobě nemocného Romana Berdníka. 

U s n e s e n í
z 69. jednání Rady obce Kvasice, konané dne 10. dubna 2006 

485/ Rada obce schvaluje rozpočtové opatření č. 4/2006.

486/ Rada obce souhlasí s umístěním dopravního značení k Baťovu kanálu v obci Kva-
sice v ulicích Kroměřížská a Tlumačovská. 
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Kolik obecních finančních prostředků musela Obec Kvasice vynaložit 
(popřípadě bude muset vyčlenit) ze svého rozpočtu na odstranění škod v dů-
sledku záplav? Jaké opatření provádíte nebo máte v plánu uskutečnit, aby 
záplavy už v budoucnu neohrozily obecní ani soukromý majetek?

Jak jistě všichni obyvatelé Kvasic ví, nejhůře postiženým místem v na-
ší obci byl Sportareál. Voda se na fotbalové hřiště a do budovy dostala 
z potoku Kotojedka, na kterém se protrhl nejdříve levý a pak pravý břeh. 
Obec využila vyhlášení stavu nouze ve Zlínském kraji v době záplav mimo 
jiné k tomu, že za částku cca 1.500.000 Kč-plně hrazenou ministerstvem 
pro místní rozvoj- vybudovala ochranou hráz na obecním pozemku kolem 
Sportareálu.

 V dnešní době pokračuje oprava hráze Kotojedky ve finanční režii Ze-
mědělsko-vodohospodářské správy Kroměříž. Ta také vypracovala projekt 
na opravu a ochranu Kotojedky a potoku Panenská. Projekt by měl řešit 
problémy, které tyto dva potoky na jaře způsobily. Já osobně mám jen 
obavy z toho, aby i s opadávající vodou neopadaly a nebyly zapomenuty 
sliby politiků o pomoci zaplaveným oblastem v naší zemi. 

Otázky pro starostu obce Kvasice, 
pana Zdeňka Kohouta

Jak pokračují opravy budovy Sportareálu a kdy bude zase sloužit obča-
nům Kvasic a okolí?

Obec oslovila pojišťovnu, u které je tento majetek pojištěn v okamži-
ku, kdy se na areál „hnala“ velká voda. Pracovníci pojišťovny přišli vel-
mi brzy. Nyní máme už i vypracovaný znalecký posudek škod. Bohužel 
ale pojišťovna do uzávěrky tohoto vydání Kvasických novin neudělala to 
nejdůležitější, nevyčíslila finančně škody a odpovídající částku nezaslala 
na účet Obce Kvasice. Je i zpracovaný projekt na opravu elektroinstalace 
v přízemí. Nyní je na Sportareál objednaná firma, která vymění v příze-
mí stávající okna za plastová, firma zajišťující položení nové podlahy (ne 
parkety), plánuje se i výměna elektrických bojlerů. Obec má eminentní 
zájem, aby byly využity prostředky, které nám pojišťovna poskytne zpětně 
do opravy Sportareálu. Pokud se podaří najít v obecním rozpočtu dosta-
tečné množství korun, chceme celkově opravit celé přízemí. Kuchyň byla 
před povodní zrekonstruována a schválena hygienikem. Jako nezbytná se 
ukazuje rekonstrukce krbu v salónku k tomu, aby byl schopný vytápět při-
lehlé místnosti. Časový horizont, kdy bude znovu otevřen Sportareál, Vám 
ale nedokážu nyní slíbit.  

S jakým výsledkem dopadlo výběrové řízení na II. etapu obnovy a rekon-
strukce základní školy? 

Ve výběrovém řízení na II. etapu obnovy a rekonstrukci základní školy 
zvítězila firma Wachal z Kroměříže, která provedla již první opravy v bu-
dově. Do řízení se přihlásilo pět firem. Při naší volbě byla rozhodující 
cena.

Práce na budově ZŠ začnou v okamžiku, kdy bude mít naše obec roz-
hodnutí z ministerstva financí o tom, že odsouhlasené finanční prostřed-
ky má obec k dispozici a že nic nebrání tomu, abychom započali práci. 

Obec do I. etapy rekonstrukce školy vložila ze svého rozpočtu 1 mil. 
korun a tu samou částku investuje i do II. etapy. 

Ve škole se bude opravovat vzduchotechnika ve ŠJ, v plánu je vybudo-
vání bezbariérového přístupu, bude dokončena elektroinstalace a do zbý-
vající finanční částky se provede výměna oken. Oprava stávající střechy, 
o jejichž problémech jsme vás informovali v minulém čísle Kvasických 
novin, je plánována na III. etapu rekonstrukce školy. Obec se domnívá, 
že i na tuto, v pořadí již III. etapu opravy školy, dostane od ministerstva 
financí dotaci. 

Hodně lidí nám, představitelům Obce Kvasice, vyčítá, že se příliš věnu-
jeme škole. Obec má v současné době včetně školy zpracované projekty 
na opravu obecního úřadu, na výstavbu nové autobusové zastávky a na 
obnovu zámeckého parku. Bohužel - obec nemá tolik finančních prostřed-
ků, aby mohla dofinancovat jiné akce než školu. Stát nebo i Evropská unie 
chce, aby se obec nebo město v naší republice finančně spolupodílelo na 
daném projektu. Jinými slovy, požaduje finanční spoluúčast.  

Od 1. 1. 2007 se má pozměnit forma žádání dotací z EU, proto věříme, 
že i naše obec na tyto peníze „dosáhne“. 

Bude usilovat Obec Kvasice o to, aby se před názvem Kvasice místo obec 
psalo a říkalo městys?

Současné zastupitelstvo pozvolna končí své volební období a má tedy 
krátký čas na tuto změnu. Sám bych tuto záležitost nechal na vyřešení 
budoucího vedení obce. Určitě by měl být dán prostor obyvatelům Kvasic, 
aby se k této otázce vyjádřili. Já osobně nevidím v označení Kvasic jako 
městys žádnou jinou změnu než pouze formální. V současné době pro 
městyse nejsou žádné finanční výhody oproti obcím.                          -nel-

Výsledky hlasování za územní celky

Kraj: Zlínský kraj 
Okres: Kroměříž 
Obec: Kvasice 

Okrsky 

celk. zpr. v % 

Voli�i
v sezn.

Vydané
obálky 

Vol.
ú�ast
v % 

Odevzd.
obálky 

Platné
hlasy 

%
plat.
hlas�

2 2 100.00  1 846 1 158 62.73 1 156 1 152 99.65

Platné
hlasy Kód Název strany 

celk. v % 

1 Strana zdravého rozumu  5 0.43

3 Balbínova poetická strana  0 0.00

5 Právo a Spravedlnost  7 0.60

6 NEZÁVISLÍ 13 1.12

7 �eská pravice  0 0.00

8 Koruna �eská (monarch.strana)  0 0.00

9 Ob�anská demokratická strana  344 29.86

10 �eská str.sociáln� demokrat.  393 34.11

11 SNK Evropští demokraté  17 1.47

12 Unie svobody-Demokratická unie  6 0.52

Platné
hlasy Kód Název strany 

celk. v % 

14 Pravý Blok 4 0.34

15 4 VIZE-www.4vize.cz  1 0.08

17 Moravané  8 0.69

18 Strana zelených  56 4.86

20 Komunistická str.�ech a Moravy  170 14.75

21 Koalice pro �eskou republiku  1 0.08

22 Národní strana  1 0.08

24 K�es�.demokr.unie-�s.str.lid.  110 9.54

25 NEZ.DEMOKRATÉ(p�eds.V.Železný) 14 1.21

26 STRANA ROVNOST ŠANCÍ  2 0.17

Volby do Poslanecké sněmovny Parlamentu 
České republiky konané ve dnech 2. - 3. 6. 2006 

Za zásluhy při letošních jarních povodních
obdržel starosta SDH Kvasice

pan Radek Smolinka
odměnu od ministra vnitra.

Ocenění se uskutečnilo15. 5. 2006 v Praze
 v aule policejní akademie.

BLAHOPŘEJEME
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Panenský potok

Park

Soutok Moravy

a Panenského potoka

Areál

Most přes Moravu

Kotojedka

POVODEŇ 2006 OBRAZEMPOVODEŇ 2006 OBRAZEM

I tak se jezdí do práce

Areál

Stavění hráze v Sportareálu

Pohled na řeku Moravu
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Obce v blízkosti řeky Moravy si zoufají, hygienici se nyní zapřísahají, že 
nic nezanedbali

Zlínský kraj - Většinu Zlínského kraje trápí mračna komárů. Kraj totiž 
nejspíš promarnil svou šanci přemnožení předejít.

Devatenáctého dubna vydal hejtman na doporučení Krajské hygienické 
stanice Zlínského kraje nařízení aplikovat postřik proti komárům v oblas-
tech postižených záplavami. O dva dny později vydal krajský úřad zprávu, 
že odborníci z krajské hygienické stanice přímo v terénu zjistili, že stavy 
komářích larev kalamitou nehrozí. Z postřiků proto sešlo.

Dnes města a obce kolem Moravy sužují hejna komárů. Kapitola kraj-
ského rozpočtu povodňové pomoci se v pondělí po interpelacích Chropy-
ně, Tlumačova a Uherského Ostrohu rozšířila o pomoc na postřiky. Ty už 
ale nejde aplikovat plošně a navíc budou účinkovat jen několik desítek ho-
din. Množení komárů v lužních lesích a lagunách, kde dodnes stojí voda, 
tedy nezabrání.

Kraj prohrává boj s komáry

Obec Kvasice dala redakci Kvasických novin k otištění dva děkovné 
dopisy občanů, které reagují na jarní povodně 2006.

Obecní úřad
K rukám velitele hasičů
Kvasice

Vážený pane veliteli!

Dovolujeme si vám všem, i když poněkud opožděně, poděkovat za vaši činnost, 
kterou jste vyvíjeli v době, kdy nás ohrožovala „velká voda“.

Byli jsme zaplaveni již jednou v roce 1997 a tak si vaší pomoci nesmírně vážíme. 
Jsme si vědomi toho, že bez vaší obětavosti a ochoty, bychom byli postiženi podobně, 
jako minule.

S velkou úctou a poděkováním
Manželé Zdražilovi
Husova 559
Kvasice

Obecní úřad
A. Dohnala 18
768 21 Kvasice

Vážený pane starosto!

Nedávné prudké tání sněhu a vydatné deště zvedly hladinu řeky Moravy 
do téměř maximální možné míry. Bylo třeba pravidelně kontrolovat stav hráze, 
která zabraňuje proniknutí vody do kvasického parku a následně do přileh-
lých ulic. Bylo třeba přijmout různá opatření, správně vyhodnocovat situaci, 
správně předvídat a nezpůsobit svým rozhodnutím paniku. Za této situace 
přestala také fungovat kanalizace a hrozilo druhotné zaplavení části Kvasic. 
Díky včasnému zásahu požárních jednotek a odčerpání vody z kanalizace na 
několika místech najednou, nedošlo k zaplavení domů. 

Chci také poděkovat členům protipovodňové komise, kteří pomáhali nasta-
lou situaci řešit a kontrolovat nepřetržitě stav hrází a koordinovat odčerpávání 
vody a problémy s tím spojené.

Děkuji také členům hasičských záchranných jednotek z Kvasic a okolních 
vesnic, kteří nepřetržitě odčerpávali vodu z kanalizace a zajišťovali její funk-
ci.

Děkuji také těm, kteří informovali kvasické občany pravidelně a věcně 
o průběhu stavu ohrožení a nevytvářeli iluze.

Na závěr chci všem členům Obecního úřadu ve Kvasicích popřát hodně 
úspěchů v další zodpovědné práci!       S pozdravem Václav Čáp s rodinou

Husova 395, Kvasice 11 dubna 2006

Zaplavené zahrádky

Obce a města mohou o příspěvek na postřik žádat do 31. května, mno-
hé o tom ale ještě neví.

„Včera nám bylo telefonicky potvrzeno, že na likvidaci povodňových 
škod bylo vyčleněno 12 milionů korun a že z této částky bude možno 
čerpat peníze i na postřiky,“ tvrdí starosta Chropyně František Hrabal, 
který patřil mezi první starosty, který si na přemnožení komárů stěžoval 
na krajském úřadě.

Starostovi Tlumačova Jaroslavu Ševelovi slibuje totéž dopis od hejtma-
na Libora Lukáše. Starosta chce na obecní radě přednést návrh, aby obec 
žádala o 75procentní krajský příspěvek na postřiky.

Starosta Kvasic Zdeněk Kohout, který o hrozící kalamitě také informo-
val krajskou hygienickou stanici, o možnosti žádat o příspěvek na postřiky 
zatím neví. Podle něj ale stejně problém leží jinde.

„Všechno se odvíjelo od preventivního postřiku proti larvám. Nevím, 
kde se to zasukovalo, kde nastala chyba, že se nakonec tento postřik pro-
vedl jenom na jižní Moravě,“ zlobí se starosta Kvasic, kde voda zaplavila 
sportovní areál a zámecký park. Stejně jako starostové Hrabal a Ševela 
i on tvrdí, že není odborník a že nechce hodnotit posudek specialisty.

„Jsem v této oblasti laik. Ale žiji v Kvasicích šedesát let a vím, jestli je 
komárů jenom o trochu víc, nebo jestli už jde o kalamitu,“ je přesvědčen 
starosta Kohout. „Z mého pohledu to kalamita je.“

Podle ředitelky krajské hygienické stanice Olgy Gröschlové prováděl te-
rénní průzkum odborný pracovník ze Státního zdravotního ústavu v Praze 
za účasti odborných pracovníků Krajské hygienické stanice a Krajského 
úřadu Zlín. Na rozdíl od Břeclavska ale průzkumníci nenašli larvy kalamit-
ního typu, jen časné jarní typy. Na žádost starosty Ševely provedli stejný 
průzkum pracovníci krajské hygienické stanice v okolí Tlumačova a Kva-
sic, tentokrát bez pražského specialisty. Výsledek byl stejný: běžný výskyt.

Podle ředitelky Gröschlové její instituce nic nezanedbala.
„Mám písemné stanovisko šéfa referenční laboratoře státního zdravot-

ního ústavu přes komáry a to je pro mně směrodatné,“ tvrdí Gröschlová. 
Gröschlová trvá i na tom, že výskyt komárů kalamitní není. Přesto na in-
ternetových stránkách krajské hygienické stanice vyvěsila strategii „Jak být 
úspěšní při boji s komáry“. Postřikové prostředky, kterými se obce budou 
hejnům komárů bránit, podle zprávy neúčinkují dlouho. „Jde o způsob 
s malým efektem a při vysokých finančních nákladech,“ píše zpráva. Ta 
zároveň varuje, že přípravky aerosolového postřiku mají negativní dopad 
na ekosystém.  Regionální mutace| Mladá fronta DNES - jihovýchodní Morava

Autor: KAREL TOMAN ml. 18. 5. 2006
Co nás bodá?

Přál bych to odborným pracovníkům Krajské hygienické stanice a Stát-
ního zdravotního ústavu v Praze, vydávajícím zodpovědné zprávy o tom, 
co je či není kalamitní situace s přemnoženými komáry. Totiž, aby poctivě 
strávili jeden celý den a večer na našich dvorcích, zahrádkách a polích při 
práci nebo při oddechu v parku. Pak by možná pochopili, co si myslí zdej-
ší obyvatelé o jejich doporučeních a hodnoceních a jak jsou jejich institu-
ce v očích hmyzem sužovaných obyvatel směšné a bezzubé. Vystavenou 
internetovou strategii zlínské KHS o boji s komáry ocení snad jen ti, kteří 
se s komáry nikdy nesetkali. Tady každý zkušený člověk věděl, co bude 
následovat, už když se voda rozlévala po polích a lužních lesích. Nebylo 
k tomu třeba žádných specialistů. Že úřady nedají na potřebnou prevenci 
ani korunu, to jsme taky odhadli správně. 

Podobná léta, kdy se přemnožili a bodali celý den, jsme zažili mnoho-
krát. Ve staré kronice se dočteme, jak už před 80 lety za první Českoslo-
venské republiky tehdejší Ministerstvo zdravotnictví zařídilo v našem měs-
tečku po povodních skutečně účinnou všestrannou pomoc. Proč to nejde 
dnes? Názory na přenášení infekčních chorob komáry se z dostupných 
informací hodně různí. Každopádně jde o velkou nepříjemnost, ztěžující 
život více či méně každým rokem od května do září. Ani druhotné zdravot-
ní dopady nejsou bezvýznamné, jak by jistě potvrdili lékaři, kdyby neměli 
větší starosti. Aktivity ochranářů se dnes zastávají kdečeho: vyvážených 
ekosystémů s lagunami v lužních lesích, živočichů, kteří se prý komáry 
a jejich larvami živí, vadí jim vedlejší účinky postřiků. Nic proti tomu, 
jenže člověk je v celém tom významovém řetězci až na posledním místě. 
Ten se má smířit se vším, platí daně, ale pomáhá si sám. 

Co s tím? Sítě v oknech a ve dveřích máme odedávna, neúčinné repelen-
ty jsme dávno vyzkoušeli, za insekticidní odpařovací látky utrácíme stovky 
až tisíce korun. Pokud se opravdu podaří z povodňových fondů získat pro-
středky na postřiky, bude už stejně pozdě. Jejich účinek je na vylíhlý a do-
spělý hmyz zanedbatelný. Zbývají snad už jen lidové rady z širokých končin 
Internetu typu „příliš nepomůže, vůbec neuškodí“ a potom zaručeně účin-
ná sucha a chlad. Také v silném větru nelétají. Komáry údajně odpuzuje 
česnek, nesnášejí jeho pach, podobně na ně v menší míře působí cibule, 
muškát, pažitka, bazalka a majoránka. Účinná jsou prý pálená „kadidla“ 
ze šalvěje či rozmarýnu. Zde naše výzkumnické ambice neznají hranic, dej-
me se tedy do práce. Rukávy však nevyhrnujme, oblékejme košile z hladké 
a lesklé tkaniny, ta jim nevyhovuje.                                                        -vd-
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Pan starosta Obce Střížovi-
ce Ing. Zdeněk Vincenec spolu 
s panem starostou Obce Tlu-
mačov Ing. Jaroslavem Ševe-
lou odpověděli redakci Kvasic-
kých novin na několik otázek.  

Jak dalece byla letos postižena 
Vaše obec jarními povodněmi?

Z. V. Povodněmi byla postiže-
na dolní část obce Střížovice, ze-
jména sklepy a garáže  obytných 
domů. A hlavně velká plocha 
polí, několik zahrádek a míst-
ní komunikace, kde voda stojí 
v menším množství dodnes.

J. Š. Povodeň z března 2006, 
která postihla také obec Tluma-
čov, byla nesrovnatelná s ničivou 
povodní z roku 1997- jak do roz-
sahu  zaplaveného území, tak do 
objemu způsobených škod.  Le-
tošní povodeň postihla jihozápad-
ní a západní část katastru Tluma-
čova, zejména jižní část ul. Dolní, 
ul. Sportovní a Metlov a lokalitu 
U Rybníčka, přičemž bylo zapla-
veno 31 rodinných domů (sklepy 
a suterénní prostory), 20 hospo-
dářských stavení a garáží, fotbalo-
vé hřiště a zemědělské pozemky 
o ploše přibližně 300 ha. 

Celková odhadnutá škoda je 
vyjádřena částkou 10,957 mil Kč.

Co bylo příčinou zaplavení obec-
ního i soukromého majetku ve 
Vaší obci, když voda v řece Moravě 
neopustila své koryto?

Z. V. Příčinou zaplavení části 
Střížovic bylo protržení hráze 
potoka Kotojedka a přetečení Pa-
nenského potoka. 

J. Š. Ve středu 29. 3. v dopo-
ledních hodinách dosáhla řeka 
Morava III. stupně povodňové 

I Obce Střížovice  a Tlumačov byly postiženy povodněmi na jaře 2006  I Obce Střížovice  a Tlumačov byly postiženy povodněmi na jaře 2006  
aktivity, od Záhlinic vybřežila Mo-
jena i Rusava a započala vytvářet 
velké vodní plochy v severozápad-
ní části katastru obce. Vzhledem 
k průtoku v řece Moravě, který byl 
vyšší než 500 m3/s, došlo ke vzdutí 
Mojeny, která vybřežila v lokalitě 
Baťovský les a vytvořila také jezero 
v prostoru Amerik. Z důvodu ne-
možnosti odtoku Mojeny se vzed-
mula i hladina vodoteče Hlavnička, 
která započala ve večerních hodi-
nách vybřežovat v lokalitě Metlov. 
V nočních hodinách se vodní lagu-
ny začínaly slívat do jednoho vel-
kého jezera a začaly bezprostředně 
ohrožovat přilehlé rodinné domy 
a fotbalové hřiště.

Řeka Morava měla i 30. 3. prů-
tok vyšší než 500 m3/s, docházelo 
z důvodu rozdílných hladin k vy-
tváření silného protiproudu v Mo-
jeně a voda z Moravy se valila z již-
ní strany přes laguny v Baťovském 
lese a na Amerikách na Tlumačov. 
V  severní  části katastru Mojeny, 
která neměla možnost odtoku, 
dále vybřežovala a zaplavovala ze-
mědělskou půdu a vodní plochu se-
vřela. Zaplavila lokalitu se zástav-
bou rodinných domů U Rybníčka, 
jižní část ul. Dolní, západní stranu 
ul. Metlov a ul. Sportovní.

Kolik obecních finančních pro-
středků jste museli vynaložit - popří-
padě budete muset vyčlenit ze svého 
rozpočtu  na odstranění škod v dů-
sledku záplav?

Z. V. Obec „zatím“ vynaložila 
10.000,- Kč z obecního rozpočtu 
na protipovodňová opatření. Není 
dosud přesně vyčísleno, kolik fi-
nančních prostředků bude potřeba 
vyčlenit z rozpočtu na odstranění 
škod, protože zatím všechna voda 
neopadla. 

J. Š. Do dnešního dne byla vy-

naložena částka z rozpočtu obce 
Tlumačov ve výši 120 tis. Kč. V té-
to částce jsou zahrnuty výdaje jako 
úhrada přistavených kontejnerů na 
povodní zaplavené věci, nákup pro-
tipovodňových pytlů, plničky pís-
ku, nákup hasičských hadic a úhra-
da občerstvení pro hasiče při více 
jak týdenním čerpání vody. Dále 
bylo v rámci činnosti povodňové 
komise, obecního úřadu a Jed-
notky sboru dobrovolných hasičů 
obce Tlumačov spotřebováno více 
než 1100 litrů PHM, které nám 
však byly nahrazeny v naturáliích 
ze státních rezerv.

Jaká opatření provádíte nebo 
máte v plánu uskutečnit, aby záplavy 
už Vaši obec nepostihly?

Z. V. Obec Střížovice, Povodí 
Moravy a Zemědělsko - meliorač-
ní správa budou zpevňovat a na-
vyšovat hráze potoka Kotojedky a  
čistit Panenský potok, popřípadě 
se zbuduje stavidlo na Panenském 
potoku. 

J. Š. Obec Tlumačov bude poža-
dovat po státním podniku Povodí 
Moravy: 

• zpracovat koncepční systémo-
vé řešení protipovodňové ochrany 
měst a obcí v úseku minimálně 
Olomouc – jez Bělov.

• bezodkladně přistoupit k pří-
pravě a realizaci protipovodňové 
ochrany obce Tlumačov v rozsahu 
a tech. řešení dle projektové doku-
mentace z 08/1999 vypracované 
firmou AQUATIS Brno (je zahr-
nuta v ÚPD obce Tlumačov). Tato 
varianta protipovodňové ochrany 
obce Tlumačov umožňuje využít 
retenční prostor formou zaplavení 
lesů a zemědělské půdy v lokalitě 
Baťovský les, Ameriky, Celidana. 

• zvážit technické možnosti 

urychlené eliminace opakova-
ného vzdutí Mojeny či Rusavy 
a opětovného zaplavení zasta-
věných částí obce Tlumačov 
a bezodkladně přijmout účinná 
opatření. Jako jedno z možných 
řešení navrhujeme instalaci sta-
videl s velkokapacitními čerpadly 
v místě zaústění Mojeny a Rusavy 
do Moravy. V případě kritických 
průtoků (vyšší než 500 m3/ s) 
na řece Moravě by tato stavidla 
uzavřela koryta Mojeny a Rusavy 
(nedocházelo by k dalšímu zpět-
nému vzdutí) a velkokapacitní 
čerpadla by „přirozený“ tok Mo-
jeny a Rusavy přečerpávala do 
koryta Moravy.

Chcete někomu jmenovitě podě-
kovat prostřednictvím Kvasických 
novin za pomoc při záplavách?

Z. V. Touto cestou bychom 
chtěli poděkovat firmě ZAPA 
Hulín, která obci Střížovice da-
rovala na povodňové hráze písek. 
Dále Městskému úřadu Kromě-
říž, který nám zajistil 150 ks pyt-
lů s pískem, a  povodňové službě 
Krajského úřadu Zlín za zapůjče-
ní vysoušečů.  Poděkování patří 
také všem občanům, kteří se na 
protipovodňových opatřeních po-
díleli.

J. Š. Chtěl bych poděkovat 
všem, kteří pomáhali s odstraňo-
váním následků povodní v Tlu-
mačově, zejména však tlumačov-
ským hasičům. Dále děkuji za 
finanční a materiálové dary naší 
partnerské obci Tlumačov u Do-
mažlic, Charitě Zlín, Charitě sv. 
Anežky Otrokovice, humanitární 
organizaci ADRA a městu Hulín 
za poskytnutí fotbalového hřiště 
pro „domácí“ utkání tlumačov-
ských  fotbalistů.                   -nel-

Střížovice

Tlumačov
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Z důvodů jarních povodní, které zasáhly i naši obec, jsme pro vás, vážení čtenáři 
Kvasických novin, připravily reportáž o kvasické čistírně odpadních vod (ČOV). 
Čistírna se velmi osvědčila v období povodní. Vznikly také různé dohady a fámy 
o jejím provozu v době záplav, a proto jsme požádaly kompetentní orgány o vyjá-
dření. Průvodci po provozu nám byl pan Alois Karas, obsluha ČOV Kvasice, pan 
Tomáš Mozola, vedoucí provozu ČOV Kroměřížsko a pan Libor Hrudík, mistr pro-
vozu ČOV Kroměřížsko. Všichni jsou zaměstnanci Vodovodů a kanalizací Kromě-
říž, a. s., provozovatele ČOV. 

Na úvod připomínáme, že výstavba ČOV byla započata v roce 2001. Byla zbu-
dována Obcí Kvasice, která na její výstavbu dostala dotaci od fondu životního pro-
středí ve výši 19 mil. Kč, dále obec investovala ze svého rozpočtu 6.500.000 Kč a ve 
stejné výši si vzala od banky úvěr. Od roku 2002 ze svého rozpočtu musí vyčlenit 
1.312.000 Kč na splátky (bez úroků), ale už tento rok bude závazek k bance zapla-
cen. Práce ČOV byla po zkušebním provozu zahájena v roce 2003. Budova ČOV 
je v hodnotě téměř 35 mil. korun majetkem Obce Kvasice a provoz zajišťuje VAK 
Kroměříž, a.s. 

ČOV má za úkol čištění odpadní vod obce Kvasice. ČOV zajišťuje vyčištění od-
padních vod mechanicky i biologicky a její provoz je plně automatický. I přesto 
na ČOV pracuje pan Karas, který z větší části zajišťuje kontrolu provozu a běžnou 
provozní údržbu objektu a zařízení ČOV.

„Po přítoku odpadních vod do ČOV se provádí čištění hrubých nečistot,“ začíná 
exkurzi ČOV pan Alois Karas. „Nejdříve je voda hnána přes hrubé předčištění, 
které je umístěno vně ČOV. Skládá se z hrubých česel a lapáku štěrku. Následně 
jsou odpadní vody vedeny do čerpací stanice, z které jsou čerpány do žlabu jem-
ných česlí.“ 

Splaškové vody jsou potom čerpány do nátokového žlabu, kde jsou umístěny 
strojní nerezové česle, které zachycují shrabky obsažené v odpadní vodě. Shrabky 
ukládá pan Karas do skladových popelnic. 

Dále jsou vody vedeny na lapák písku, který je automaticky vyklízen. Zachycený 
písek se čerpá do nádob a po odvodnění je vyhrnován do popelnice. Do přítoku od-
padních vod mezi lapákem písku a před biologickou částí ČOV je možné dávkovat 
síran železitý za účelem snížení odtokových hodnot fosforu. Dávkování je automati-
zováno a záleží na koncentraci fosforu v přiváděné surové odpadní vody.

V případě přítoku dešťových vod dojde k naplnění prostoru čerpací stanice a jsou 
spuštěna tři dešťová čerpadla. Dvě čerpadla zajišťují čerpání srážkových vod do 
dešťové zdrže a třetí čerpadlo zajišťuje odlehčení přívalového deště do obtoku ČOV. 
Prvních 15 minut dešťového přívalu je zachyceno v dešťové zdrži, která je po pokle-
su nátoku na ČOV vypuštěna do čerpací stanice k následnému vyčistění. Přečerpá-
vání dešťové vody ze zdrže k vyčistění probíhá až do jejího vyprázdnění. 

Biologické čištění je založeno na aktivaci s regenerací kalu v nízko zatěžovaném 
procesu s jemnobublinovou aerací. Aerační regenerační nádrže jsou vybaveny jem-
nobublinovými elementy. Koncentrace kyslíku v aktivačních nádržích je snímána 
kyslíkovou sondou, která je řídícím prvkem pro regulaci chodu dmychadel. Biologic-
ký stupeň ČOV je tvořen několika na sebe navazujícími technologickými částmi.

„Z lapáku písku je odpadní voda vedena do rozdělovacího objektu, kde jsou 
odpadní vody rovnoměrně rozděleny na jednotlivé linky. V čele každé linky jsou 
selektorové nádrže, ve kterých se míchá voda s aktivním kalem. Ten je recirkulo-
ván z regenerační nádrže. Dobré sedimentační vlastnosti kalu zabezpečují vysokou 
účinnost oddělení vyčištěné odpadní vody od aktivovaného kalu, tím pak i její velmi 
dobrou kvalitu. Aktivační směs (aktivovaný kal a odpadní voda) protéká meand-
rovitě přes jednotlivé selektorové komory do denitrifikační nádrže,“ popisuje pan 
Karas.

Účelem denitrifikační nádrže je odstranit dusičnany, které vznikly v aerační nádr-
ži z amonných iontů procesem nitrifikace. Aktivační směs po průchodu selektory 
teče do denitrifikační nádrže, kde je míchána míchadlem. Bakterie využívají pro 
svůj metabolismus místo kyslíku dusičnany. Zároveň probíhá odstraňování části 
organického znečištění, které je v odpadní vodě přítomné. 

Aerační nádrž je hlavní částí ČOV. Dochází zde k odstranění největší části or-
ganického znečištění. Aktivační směs po průchodu denitrifikační nádrží teče do 
aerační nádrže, kde se provzdušňuje a zároveň míchá. Vzduch je dodáván přes jem-

Navštívili jsme za Vás čistírnu odpadních vod v naší obci

nobublinové aerační elementy. Provzdušnění aktivačních nádrží je regulováno. Dis-
tribuce vzduchu do aktivačních nádrží je oddělena od ostatních rozvodů vzduchu. 
Koncentrace kyslíku je nastavena na řídícím panelu. 

Aktivační směs přitéká do dosazovací nádrže, kde dochází k oddělení vyčištěné 
vody a kalu. Ze spodní části dosazovací nádrže je vratný kal čerpán do regenerační 
nádrže pomocí čerpadla. Na hladině dosazovacích nádrží jsou umístěna zařízení 
na odtah plovoucích látek

Odtok vyčištěné vody ze všech linek společně je veden z dosazovací nádrže přes 
bubnový mikrosítový filtr, kde dojde k zachycení zbývajícího obsahu nerozpuště-
ných látek ve vyčištěné vodě. Dočištěná voda natéká do jímky vyčištěné vody a pře-
padem dále odtéká kanalizací do řeky Moravy. 

Jakost vypouštěné odpadní vody je dána vodoprávním rozhodnutím, které udává 
maximální koncentrace na jednotlivé ukazatele znečištění. 

„Odebírání vzorků vyčištěné odpadní vody provádím 1 x za měsíc dle plánu od-
běru vzorků společnosti Vodovody a kanalizace Kroměříž. Vzorky se posílají do 
laboratoří VaK Kroměříž a.s., kde je proveden jejich rozbor dle nařízených uka-
zatelů. Pro zajímavost uvedu několik čísel: dne 30. 5. 2006 bylo v ČOV vyčištěno 
1.040 m3 vod, v měsíci dubnu to bylo 26.800 m3 a za celý rok 2005 přes ČOV pře-
teklo 262.300 m3 odpadní vod,“ končí naši prohlídku ČOV pan Karas

Další důležité informace o ČOV nám ochotně poskytl pan Tomáš Mozola, 
vedoucí provozu ČOV Kroměřížsko: „ČOV Kvasice je projektována na kapacitu 
3470 EQ. V roce 2005 činilo přepočtené přivedené znečištění cca. 800 EQ. Toto 
malé znečištění je způsobeno především značným naředěním splaškových odpad-
ních vod vodami balastními, které jsou do kanalizace přiváděny nátokem z extra-
vilanu obce. Vlivem toho je hydraulická kapacita ČOV vyčerpána. V budoucnu 
bude nutno řešit svedení extravilanových a dešťových vod samostatným sběračem 
zaústěným přímo do toku Morava“. Podotýkáme, že o tomto řešení uvažuje i Obec 
Kvasice v souvislosti se zkušenostmi o jarních povodních.

Při povodních, které způsobilo prudké jarní tání, došlo ke kulminaci toku Mora-
vy téměř na hranici tzv. stoleté vody. Při tomto stavu přestávají fungovat gravitační 
odlehčení na kanalizaci, jedinou možností je tlakové čerpání vod z kanalizace pří-
mo do toku Moravy. Je nutno konstatovat, že především díky ČOV nedošlo k za-
hlcení kanalizačních sběračů, zatížených zejména nátokem extravilanových a deš-
ťových vod. ČOV byla během povodní plně v provozu a byla schopna odčerpávat 
z kanalizace až 400 l/s vody (aktivace byla v tzv. udržovacím provozu).Toto čerpání 
ztěžoval zpětný nátok vod z Moravy přes vyústní objekt. Při čerpání odpadních vod 
z kanalizace pomáhaly i hasičské sbory z Kvasic a okolí, které odlehčovaly kanali-
zaci jak přímo u ČOV, tak na několika místech v obci, v celkovém množství cca. 
100 l/s. Za to bych jim chtěl touto formou poděkovat.

Na otázku, zda hasiči odčerpávali z kanalizace proto, že ČOV by sama nápor 
vody nezvládla, pan Mozola odpověděl: „Myslím si, že tyto extrémní situace ne-
jsou vhodné pro experimentování a zkoušení, zda čistírna příval zvládne nebo ne. 
Čistírna odpadních vod Kvasice nebyla vyprojektována tak, aby byla dostatečně 
zabezpečena proti velkým vodám a povodním, zejména s ohledem na nátok balast-
ních a dešťových vod do kanalizace. Proto bylo posílení čerpání s využitím hasičů 
na místě a správné.“

Podle slov pana Mozoly a pana Hrudíka se při povodních žádné závažné nedo-
statky v provozu ČOV nevyskytly a ČOV byla po celou dobu plně v provozu. Mají 
však určité zkušenosti a poznatky, které v součastné době řeší ve spolupráci s Obcí 
Kvasice a projektantem ČOV. Tyto povedou ke zlepšení a ještě většímu zajištění 
kanalizace ČOV Kvasice při podobných extrémních situacích. 

Z rozhovoru se zaměstnanci ČOV jasně vyplynulo, že pokud by nebyla v Kvasi-
cích ČOV, tak by zaplavila voda z kanalizace část obce. Jak je již v článku uvedeno, 
v době kulminace Moravy přestávají fungovat gravitační odlehčení. ČOV v těchto 
momentech odčerpávala kontinuálně vodu z kanalizace do max. množství až 400l/s 
- a to bez prodlev a výpadků. Pan Tomáš Mozola si osobně nedovede představit 
odčerpání tohoto množství vody (mohlo být při vydatnějších srážkách ještě vyšší) 
jiným účinným způsobem.                                                                                  -nel-

Pan Karas při kontrole činnosti ČOV na PC.

Hlavní část ČOV - denitrifikační a aerační nádrže.
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Mnozí z občanů Kvasic ani netuší, že Kvasice tvoří s další obcí 
a městem mikroregion Jižní Haná. Proto Vám předkládáme tyto 
informace.

Sdružení obcí mikroregionu Jižní Haná vzniklo již v roce 2001 seskupe-
ním obcí Tlumačova a Kvasic a města Hulína. V roce 2003 se mikroregon 
stal formálním dobrovolným svazkem obcí podle zákona č. 128/2001 Sb. 
o obcích.

Mikroregion Jižní Haná leží ve Zlínském kraji, cca 20 až 30 km západ-
ně od města Zlína. Rozkládá se v rovinaté krajině při středním toku řeky 
Moravy na rozhraní Hornomoravského a Dolnomoravského úvalu. Od se-
veru sem zasahuje jižním cípem úrodná Haná, na východě začíná Valašsko 
a jižněji Slovácko.

Mikroregion Jižní Haná patří s více než 12-ti tisíci obyvateli, rozlohou 
téměř 6 tis. hektarů a třemi členy mezi menší až středně velké existují-
cí mikroregiony Zlínského kraje i regionu Střední Moravy. Mezi logické 
souvislosti, proč mikroregion vznikl, patří nejen geografická blízkost, ale 
i spojení kulturními, historickými tradicemi a také společnými problémy. 
Právě možnost operativnějšího a schůdnějšího řešení těchto problémů, 
efektivnějšího čerpání finančních prostředků ze státního rozpočtu i z fon-
dů Evropské unie byly hlavními impulsy k založení.

Hlavní oblasti společné pro členy svazku – mikroregion Jižní 
Haná:

• zájem na udržování a rozvíjení kulturních, národopisných a historic-
kých tradic jižní Hané

• zvýraznit a podpořit dopravní význam mikroregionu, železniční ko-
ridor, komunikaci D1 a R 55, síť cyklotras a cyklostezek, řeka Morava 
– Baťův kanál

• poměrně vysoká míra nezaměstnanosti vzhledem k poloze obcí 
a města, podpora rozvoje malého a středního podnikání

Činnost mikroregionu směřuje i k řešení problémů týkajících 
se:

• rozvoje samosprávy obcí
• hospodářského, sociálního, kulturního a společenského života obcí
• vztahu k orgánům krajské správy a státní správy
• rozvoje technické infrastruktury v obcích
• vzájemné pomoci při řešení problematiky životního prostředí
• rozvoje cestovního ruchu a venkovské turistiky
• marketingu turistiky, zpracování nabídkových produktů
• řešení sociálních služeb a zdravotní péče
• přípravy společných mikroregionálních projektů.
Výňatek ze „Strategie rozvoje mikroreginu Jižní Haná“                    -nel-

Mikroregion Jižní HanáMikroregion Jižní HanáMikroregion Jižní Haná

Obec Kvasice 
zve všechny občany Kvasic, rodáky z daleka i z blízka, 

obyvatele okolních obcí i Vás na

SVĚCENÍ PRAPORU A ZNAKU OBCE KVASICE,

který se uskuteční v sobotu 12. 8. 2006

PROGRAM

13:00 –  sraz účastníků průvodu před Obecním úřadem Kvasice 
13:15 –  řazení průvodu
13:30 –  začátek průvodu směrem ke staré škole, kolem svatého Jána,  
 Dolní ulicí, Husovou ulicí zpět na náměstí Antoše Dohnala.  
 Průvod skončí v římskokatolickém kostele.
 Průvod - v popředí budou neseny vlajka a znak obce, dále  
 bude přítomno celé zastupitelstvo v čele se starostou obce, 
 oba kněží, hosté, hudba, krojované soubory, zástupci ZŠ 
 a všechny kvasické spolky
14:15 –  projev starosty obce
14:30 –  svěcení praporu a znaku Kvasic oběma duchovními 
 (bez mše)
15:00 –  ukončení svěcení a přesun na sokolskou zahradu 
15:30 –  vystoupení dětí ZŠ, dětského souboru Konopky ze Sazovic,  
 souboru dospělých ze Sazovic, souboru z Martinic, (mezi vy- 
 stoupeními bude hrát dechová hudba Věrovanka)
17:00 – 17:30 - oficiální ukončení programu
17:30 – 20:00 - vystoupení hudební skupiny Réva 

(změny v programu jsou vyhrazeny)

Obec Tlumačov
zve srdečně občany Kvasic i okolních obcí dne 2. září 2006 v 14:00 hodin

na slavností otevření

Regionálního vzdělávacího, kulturního
 a informačního centra mikroregionu Jižní Haná

Centrum se nachází v Tlumačově, v rekonstruované budově bývalé 
mateřské školy, v blízkosti pošty, mateřské a základní školy. Modernizo-
vaný objekt nabízí využití jako vzdělávací, informační a kulturní cent-
rum obce Tlumačov i mikroregionu Jižní Haná.

Velký důraz při využití centra je kladen na pořádání jazykových kurzů 
a speciálních kurzů a seminářů, které pomohou řešit nezaměstnanost 
v obci a celém mikroregionu.

Neméně důležitým cílem centra je posílit kulturní rozvoj a informační 
gramotnost všech věkových skupin. Centrum bude poskytovat i turistic-
ké informace (turistické a cykloturistické mapy a prospekty mikroregio-
nu, informace o kulturních akcích v regionu, atd.), organizovat kulturní 
a vzdělávací akce regionu, zájezdy na kulturní vystoupení a zpřístupní 
i databázi podnikatelských subjektů regionu a jejich služeb. 

V přednáškovém sále v přízemí budou pořádány zábavné tematické 
večery a kulturní akce pro děti, mládež, dospělé a seniory.

Objekt je bezbariérový, tudíž jsou veškeré plánované aktivity přístupné 
i imobilním osobám (=změněná pracovní schopnost). 

Využijte první zářijovou sobotu k prohlídce centra.

Sbor dobrovolných hasičů ve Kvasicích
a starosta Obce Kvasice

si Vás dovoluje pozvat na soutěž o

„POHÁR STAROSTY KVASIC“
v požárním sportu,

která se koná 5. 8. 2006 v 14:00 hodin
za ZŠ na travnatém hřišti.

Občerstvení zajištěno.
Přijďte se podívat a povzbudit 

všechny soutěžící.

Hasiči v době povodní na řece Moravě.
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Lidé jsou dary, které mi Bůh posílá zabalené. Jedni jsou krásně za-
baleny a přitahují od prvního pohledu. Jiné jsou zabaleny do nejoby-
čejnějšího papíru. Další byly poškozeny při dopravě nebo na poště. 
Některé obaly jsou úplně zničeny, jiné zůstaly zachovány. Obal však 
není dárek, ale jak snadné je se zmýlit, jak by se to mohlo stát malým 
dětem.

Stává se, že některý dárek rozbalíme snadno, v jiných případech 
potřebujeme pomoc druhého. Že by se mne ty dary bály? Možná se 
jim už stalo, že kdysi byly rozbaleny a vráceny jako nepotřebné. Nebo, 
že by ty dary nebyly pro mne?

I já jsem osoba. Jsem tedy i já dar, který nebeský Otec svěřil přede-
vším mně samotnému. A už jsem se podíval, co skrývá můj obal? Že 
by se bál sám sebe? Možná jsem ještě nikdy nepřijal ten úžasný dar, 
který jsem. Možná jsem ho ještě nikdy neviděl…

Je to možné? Vždyť přece rád dostávám dárky od těch, kteří mě 
mají rádi. Proč bych odmítal přijmout dárky od nebeského Otce?

Protože jsem člověk, měl bych být Božím darem pro jiné. Jsem jím? 
Jsem připraven, abych mohl být darován Otcem jinému člověku? Mám 
k tomu odvahu? Nejsou jiní někdy nuceni dívat se jen na můj obal 
a být tím spokojeni? Nemají nárok radovat se ze samotného dárku? 

Každé setkání s druhým člověkem je výměna dárků. Ale dárek bez 
toho, který jej dává, není opravdovým darem. Je jen věcí bez souvis-
lostí s dárcem. Lidé jsou dary, které dostáváme, a záleží na nás, jak je 
přijmeme. Stále se tomu učím. Uvědomuji si to od prvních dnů mého 
působení v Kvasicích.                                                  O. Piotr Koloch

Každý člověk je darem

Když se mě ještě během mých 
studií na Husitské teologické fa-
kultě Univerzity Karlovy ptali, 
kde bych chtěl jako farář sloužit 
po ukončení studia, vždycky jsem 
říkával, že bych chtěl být farářem 
nějaké vesnické náboženské obce 
CČSH někde na Moravě. Dnes 
mohu říci, že se mi mé přání spl-
nilo.

Možná, že mi teď mnozí namít-
nete: „Ale, pane faráři, Kvasice 
přece nejsou žádná vesnice, ale 
městečko.“ Ano vím, byl jsem po-
učen už při mém nástupu. Jenže 
ačkoliv jsou Kvasice městečkem, 
přesto způsob života v Kvasicích 
je vesnický. Stále totiž potkáváte 
tytéž lidi, se kterými si třebas po 
cestě do obchodu vyměníte pár vět. 
Lidé se v Kvasicích navzájem znají 
a ví o sobě mnoho. Nejen kde kdo 
bydlí, ale i kolik má dětí, jaké jsou 
jejich rodinné poměry, kde pracují 
a co dělají. Zkrátka, jak se někdy 
s nadsázkou říká, jeden druhému 
vidí do talíře.

Ve městě tomu tak není. Tam 
jste anonymní. Znají vás jen vaši 
přátelé a kamarádi, pak pár souse-
dů v paneláku a vaši kolegové v za-
městnání. O ostatních lidech, se 
kterými se setkáváte na sídlišti, na 
ulici, nebo v dopravních prostřed-
cích, nevíte nic. Procházíte kolem 
sebe takřka bez povšimnutí. A to 
se mi moc nelíbí. Proto jsem chtěl 
jít raději na vesnici, či chcete-li na 
městečko, kde máte k lidem blíže 
než ve městě, což je pochopitelně 
pro práci faráře výhodnější.

Jak jste spokojen v Kvasicích?Jak jste spokojen v Kvasicích?
Přesto však musím říci, že 

o spoustě členů naší církve nevím 
téměř nic. S některými se setkám 
v kostele aspoň o Vánocích, ale 
s jinými ani to ne. To mě samozřej-
mě netěší. Možná by mi v mé práci 
pomohlo, kdyby se především lidé, 
kteří již nemohou chodit na boho-
služby, neostýchali a domluvili by 
si se mnou schůzku, kdy bych je 
mohl navštívit a trochu je snad po-
vzbudit a potěšit. Na faře ale samo-
zřejmě přivítám rád každého, kdo 
bude mou pomoc potřebovat, nebo 
si přijde jen tak popovídat.

Jinak jsem ovšem v Kvasicích 
spokojen. S tou věrnou hrstkou, 
která chodí pravidelně na boho-
služby, totiž tvoříme živé společen-
ství v našem Pánu Ježíši Kristu. 
Navíc mám ku pomoci schopnou 
a hlavně fungující radu starších, 
která mnohé věci dokáže obsta-
rat a zařídit. I Obec Kvasice nám 
nejednou za mého působení vyšla 
vstříc a pomohla nám, když jsme 
potřebovali finanční pomoc na 
rozsáhlejší opravy, ať už se jedna-
lo o novou elektroinstalaci Husova 
sboru a fary, rekonstrukci střechy 
nebo generální opravu varhan, kte-
rá se má dělat v letních měsících 
tohoto roku.

Proto, co bych si ještě mohl více 
přát? Snad jen, aby to naše spole-
čenství rostlo a bylo v něm více 
i těch mladších.

Farář Náboženské obce Církve 
československé husitské v Kvasicích 
Mgr. Lubomír Pliska

Rok utekl jako voda, je tu konec května a k němu u nás v domově 
tradičně patří i kácení máje. Ve středu 31. 5. 2006 se za doprovodu 
harmoniky Ladi Pospíšila roztančil rej masek okolo máje. Počasí 
nám letos příliš nepřálo. Po skácení máje jsme se všichni přesu-
nuli do jídelny ve 2. poschodí, kde již čekali ostatní klienti. Zde 
pak zábava probíhala v plném proudu. Všichni si pochutnali na 
výborných opečených špekáčcích, zatančili si a zazpívali a tím se 
důstojně rozloučili s letošní májkou.                   Lenka Machalová

Kácení máje v Domově důchodců 

První dubnový víkend sledova-
li občané Kvasic a blízkého okolí 
hlavně stav vody v řece Moravě. 
Hodně z nich si ale našlo v neděli 
čas a zašlo se podívat na Velikonoč-
ní výstavu, kterou pořádala Obec 
Kvasice.

Výstava byla instalována v budo-
vě Sokolovny. Své velikonoční deko-
race zde předvedly děti z Mateřské 
školy Kvasice, Střížovice, Karolín, 
Nová Dědina a z místní základní 
školy. Žáci z nižších ročníků vy-
stoupili společně s posluchači ZUŠ 
Otrokovice v nedělním dopoledni 
s krátkým kulturním programem.

Hody, hody, doprovody, dejte vejce malovaný
Návštěvníci se také mohli sezná-

mit s různými technikami zdobení 
vajíček a mnozí si sami vyzkoušeli 
svou šikovnost. Chráněné dílny ze 
Zlína na výstavě vyráběly a zároveň 
i prodávaly své výrobky.

Každý, kdo se na výstavu přišel 
podívat, nabyl jistoty, že dlouhá 
zima skončila a jaro už je tady. -nel-
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V sobotu 13. května 2006 se uskutečnily na Štěrkovišti rybářské závody 
mládeže. Závodů se zúčastnilo 27 mladých rybářů z Kvasic a Tlumačova.

Počasí nám přálo a mladí rybáři se snažili ulovit tu svoji zlatou rybku. 
Soutěžilo se v kategoriích: kapr, cejn, počet ulovených ryb a nejdelší ryba. 
Za pět hodin ulovili naši mladí celkem 58 ks ryb (převážně plotice, perlíny, 
okouny). 

U kapra byl jen jeden měřitelný úlovek, za který si 1. cenu - kvalitní 
naviják - odnesl Marek Otevřel. V kategorii cejn byl rovněž uloven jeden 
kus a 1. cenu získal Milan Brhlík. 

V počtu ulovených ryb se soutěžilo v součtu všech ulovených ryb v centimet-
rech:

1. místo – Erik Kubíček
2. místo – Václav Postava
3. místo – Radek Zálešák

V kategorii nejdelší ryba bylo umístění následující:

1. místo – Radim Škrabal
2. místo – Richard Janoštík
3. místo – Tomáš Pospíšil

Všichni výherci získali velmi kvalitní ceny, na které přispěly Obecní 
úřad Kvasice a Tlumačov, za což jim patří poděkování. Ti rybáři, kteří nic 
neulovili nebo se nedostali do pořadí na hlavní výhry, dostali ceny útěchy 
ve formě maličkostí potřebných k rybolovu. Pro mladé rybáře organizuje-
me celkem tři závodní lovení. Další závody mají být začátkem prázdnin 
v soukromém revíru Skalka a na závěr jim umožníme lov ryb na našich 
chovných rybnících. Všem našim mladým rybářům bych popřál krásné 
rybářské prázdniny a mnoho úlovků. 
Petrův zdar                                        Vladimír Kuchař, hospodář MO ČRS

Rybářské závody mládežeRybářské závody mládeže

si Vás dovoluje pozvat na tradiční

Mysliveckou noc
Kvasice 29. 7. 2006, 20.00 hod. Sokolská zahrada

    Hudba: DELICIA  ��bohatá tombola
� � � � ��kvalitní nápoje
    ��zvěřinové speciality

Jako již každoročně se konal Den dětí také na střelnici - a to v sobotu 
3. 6. 2006. Tuto akci pořádá Klub vojáků v záloze ve spolupráci s Obcí 
Kvasice a našimi dětmi je velmi oblíbená.

Pro děti byly připraveny 3 soutěžní disciplíny: střelba na terč, střelba 
na figurky a hod granátem. Body z jednotlivých disciplín se sčítaly a vy-
hrál samozřejmě ten, který dosáhl nejvyššího počtu bodů. Přihlásilo se 
celkem 93 startujících, kteří byli rozděleni do 4 kategorií. Mladší a star-
ší děvčata a mladší a starší chlapci. Ve zvláštní kategorii byly zařazeny 
děti od 1- 6 let (19 startujících). Pro všechny tyto naše nejmenší byl při-
praven nějaký drobný dárek - již jenom pro jejich odvahu zúčastnit se.

Kromě soutěžních disciplín byly pro děti připraveny atrakce jako 
házení míčkem na lva, házení kroužků na čápa a střelba z kuše. Dále 
si děti mohly vyzkoušet jízdu na poníkovi, ti odvážnější na koni. Sbor 
dobrovolných hasičů Kvasice si pro děti připravil ukázky vyprošťování 
raněných při autonehodě a také již velice oblíbené čluny, které povozily 
děti v záchranných vestách po řece Moravě.

Všichni účastníci dostali zdarma poukázky na limonádu a špekáčky, 
které si na přichystaném ohni mohli sami upéct. I když počasí nebylo 
právě ideální, dětem to rozhodně nevzalo chuť do soutěžení a celé od-
poledne si náležitě užily. 

Po skončení soutěžení bylo přichystáno příjemné posezení s country 
skupinou Návrat a celá akce byla zakončena ohňostrojem.

Poděkování patří všem organizátorům a také všem sponzorům.

Mladší děvčata (1. – 5. třída)
1. Pátková Gábina (77 bodů)
2. Doleželová Sabina (70 bodů)
3. Grebeňová Kristýna (69 bodů)

Starší děvčata (6. – 9. třída)
1. Růžková Michaela (71 bodů)
2. Hložková Kamila (70 bodů)
3. Adamovičová Lucie (69 bodů)

Dětský den 
na střelnici 

Mladší chlapci (1. – 5. třída)
1. Beňo Petr (78 bodů)
2. Wirth David (76 bodů)
3. Vitásek Lukáš (75 bod)

Starší chlapci (6. – 9. třída)
1. Pospíšil Tomáš (74 bodů)
2. Machala Jiří (64 bodů)
3. Nakládal Miroslav (61 bodů)
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„Mami, mami, maminko,
jen se usměj malinko,
jen se usměj trošičku, zazpívám Ti písničku...“

V tomto duchu se odvíjely všechny jarní aktivity dětí v mateřské škole 
Kvasice.

Výsledkem tohoto snažení byla úspěšná besídka pro rodiče a přátele 
naší mateřské školy. Besídku zahájily starší děti s pásmem básní a písní. 
Sportovní třída překvapila se zajímavými tanečky – netradičně – na žid-
lích. Děti ze sluníčkové třídy předvedly kouzelné a úsměvné představení 
písniček s pohybem. Hudebně –pohybová část Moře byla velmi zajímavá. 
Velký úspěch u obecenstva získal nejmladší  sólista Tomášek.

Děti z logopedické třídy předvedly krásně nacvičenou pohádku Zatou-
lané housle s využitím čepiček pro dramatickou výchovu.

Všechny děti s velkým nasazením ukázaly všem svůj um a talent a své 
maminky potěšily vlastnoručně vyrobenými dárečky z hlíny.                                         

Kolektiv MŠ Kvasice

Besídka v Mateřské škole Kvasice

CO PŘIPRAVUJEME
Červen je náš nejoblíbenější měsíc ve školním roce.
Děti se těší na indiánský karneval, který pořádáme jako součást 
Dne dětí. 

DÁLE NÁS ČEKAJÍ NÁSLEDUJÍCÍ AKCE:

-  výlet do ZOO
-  výlet na Tabarky (jízda na koni)
-  divadlo Otrokovice
-  divadlo Hodonín
-  zápis dětí do mateřské školy
-  ekologická vycházka
-  vystoupení ve Střížovicích
-  kvasická olympiáda
-  Pohádkový les na Nové Dědině
-  hledání pokladu
-  ukončení výtvarného cyklu s ekologickou tematikou
-  rozloučení se školáky na Kostelanech

NA CO SE TĚŠÍME

- na novou průlezku
- na nový písek  do pískoviště
- na zahájení výměny oken
- na to, jak si přes prázdniny uklidíme třídy, hrací koutky a připraví-
me nové hračky pro děti, které mezi nás v září přijdou.

Krásné prázdniny všem čtenářům Kvasických novin přeje za kolektiv  
MŠ Kvasice Mgr. Hana Soukupová, ředitelka školy.

V letošním roce probíhá v České republice 14. ročník mezinárodní hu-
manitární akce Běh Terryho Foxe. Navazuje na tradici, která se zrodila 
v Kanadě před více než 25 lety, kdy se mladý Terry Fox zasažený rakovi-
nou vydal na svůj maratón naděje a uspořádal sbírku na podporu onkolo-
gického výzkumu.

Od té doby se každoročně  po celém světě pořádá Běh Terryho Foxe 
ve více než 50 zemích. Česká republika zaujímá jednu z předních příček 
v počtu  registrovaných účastníků i míst, kde se akce pořádá. Za uplynu-
lých 13 let se k běhu přihlásilo 730 000 účastníků, kteří na podporu vý-
zkumu rakoviny v českých a moravských výzkumných ústavech přispěli 
celkovou finanční částkou ve výši více než 25 miliónů korun. Výtěžek z ak-
ce, jež je registrována jako veřejná sbírka, je každý rok rozdělen mezi česká 
a moravská výzkumná pracoviště na základě odborného posudku gran-
tové komise České onkologické společnosti a České lékařské společnosti 
JEP.Takto získané prostředky slouží jako podpora vybraných výzkumných 
úkolů nebo na nákup přístrojů sloužících základnímu výzkumu.

Český Běh Terryho Foxe je od počátku svého vzniku pojímán současně 
jako prostředek k osvětě v oblasti zdravého životního stylu a předcházení 
závažným civilizačním chorobám  formou pravidelného a všestranného 
pohybu.

V naší obci se uskuteční první ročník Běhu Terryho Foxe v sobo-
tu 24. června 2006 na hřišti Základní školy, která je pořadatelem 
BTF. Běhu bude předcházet od 14 hodin pestrý program: vystou-
pení Sokola, tanečních kroužků ZŠ, bojového umění Capuiera 
Zlín, Voltižní školy Tlumačov, kroměřížských kynologů a záchra-
nářů, pro děti budou připraveny soutěže a atrakce. Běh Terryho 
Foxe sponzoruje Obec Kvasice, Besip, ČČK a Nadace BHF.              

                        Kamila Willertová, vychovatelka školní družiny

I v Kvasicích se uskuteční 
Běh Terryho Foxe

Možná to někoho z Vás překvapí, ale také děti s postižením po-
třebují pohyb a sportovní vyžití. K této činnosti využíváme prostory 
Základní školy Kvasice, za což bych chtěla poděkovat jejímu řediteli 
panu Mgr.Ladislavu Škrabalovi, který nám tuto možnost poskytl.

V chladných měsících mohli naši žáci pod dohledem svých učitelek 
pobývat v tělocvičně. Zde hráli nejrůznější hry motivované dětskými 
říkadly a písničkami -  „Zlatá brána“, „Had leze z díry“, „Pásla oveč-
ky“, „Zajíček v své jamce“,  „Žába skáče po blátě“ a spoustu dalších. 
Děti také velmi rády hrají s míčem, který si posílají po kruhu, hází do 
dálky a dokonce i na basketbalový koš. K nejoblíbenějším činnostem 
patří cvičení na lavičkách, po nichž mohou chodit jako opravdoví 
gymnasté, nebo naopak se plazit jako žížalky.

V teplých slunečných dnech  začali naši žáci využívat také dřevěný 
hrad, který se nachází na nádvoří školy. Zde mohou vylézt po dřevě-
ném žebříku a šikmé ploše, přejdou po houpacím mostě a nakonec se 
sklouznou po skluzavce dolů. Zpočátku se některé děti trochu bály, 
ale brzy si toto netradiční zpestření výuky tak oblíbily, že mají paní 
učitelky co dělat, aby je dostaly zpět do třídy. 

Při všech výše uvedených pohybových aktivitách si naše děti nejen 
rozvíjí hrubou a jemnou motoriku, ale hlavně užijí spoustu legrace 
a zábavy. A jejich radost a úsměv na tváři jsou pro nás tou největší 
odměnou.                                      Za ZŠ speciální Lenka Nebuchlová

Děti ze ZŠ speciální sportují
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V průběhu letošního školního roku organizovala školní družina pro 
všechny zájemce z 1. - 5. tříd výtvarné dílny ve spolupráci s výtvarnicí Ja-
nou Kovalovou z Otrokovic. Děti si tak mohly vyzkoušet každý měsíc jed-
nu ze zajímavých výtvarných technik. Za zmínku stojí výroba skleněných 
vitrážek, malování na hedvábí, vypichování ovčí vlny, keramika, decupaqe 
a jiné. Jelikož je o dílny mezi dětmi velký zájem, bude od září 2006 pro-
bíhat kurz výtvarných technik i pro dospělé. Bližší informace ke kurzu po-
skytne Kamila Willertová, školní družina ZŠ Kvasice.   Kamila Willertová

Výtvarné dílny

Dne 1. června uspořádali žáci devátých tříd ZŠ Kvasice 
soutěžní dopoledne pro děti z prvního až pátého ročníku. 
Celá akce proběhla v areálu školy. Po splnění všech disciplín 
(např. skok v pytlích, vyrábění vlaštovek, chůze s ploutvemi 
aj.) si děti mohly na jarmarku vybrat svou věcnou i sladkou 
odměnu. Rádi jsme se dívali do rozzářených očí všech dětí. 
Na závěr si deváťáci uvařili klobásy a měli radost, že se jim 
vše povedlo. Děkujeme všem sponzorům, kteří nám pomoh-
li.                                                       Žáci 9. tříd ZŠ Kvasice

Sponzoři: Metalšrot Tlumačov, Smíšené zboží Hrabalová 
– Nová Dědina, Wap Alto – čistící stroje, potraviny JZD 
Rozkvět, Masna Brázdilová, Tomatex Otrokovice, Rapos, 
spol. s.r.o Holešov, Potraviny Čermák, Falos, Květinářství 
– Šárka Moučková, Květinářství Pospíšil, Pekařství Kolář, 
Obecní úřad Nová Dědina, Obecní úřad Kvasice, Spojovací 
materiál Žurel, Testa plus s.r.o, p. Samohýl, p. Janoštíková, 
Pizzerie Mušketýr

MDD v základní škole

V měsíci květnu 2006 začala v naší obci a na Nové Dědině společná 
akce Policie ČR a organizátorů kampaň „Na kole jen s přilbou“. Do 31. 5. 
2006 bylo odměněno téměř 100 dětí přímo na ulici za to, že nosí při jízdě 
na kole přilbu. Jakou podobu bude mít odměna, si malí cyklisté sami lo-
sovali. Mohli tak získat reflexní nášivky na oděv, nádoby na pití i s úchyt-
kou na kolo, hustilky, pexesa, tužky, klíčenky, tužky, přední světla, zadní 
blikací odrazky, aj. 

Používejte cyklistické přilby!

V pátek 28. dubna 2006 se 
v Holešově konala soutěž „Mladý 
zahrádkář“. Dva měsíce před tou-
to soutěží oslovila paní učitelka 
Vrtalová zhruba 10 žákyň naší tří-
dy 8.B, zda bychom neměly zájem 
zúčastnit se této soutěže. Přihlási-
ly jsme se čtyři děvčata: Barbora 
Brázdilová, Barbora Korvasová, 
Barbora Urbancová a Markéta 
Zápecová.

Nechtěly jsme soutěž podce-
nit a věnovaly jsme náš volný čas 
přípravě. Čerpaly jsme vědomosti 
z knih a testů z předcházejících 
soutěží. Spolu s námi soutěžili 
žáci ze základních škol z Hole-
šova, Chropyně a Bystřice pod 
Hostýnem.

V základní škole nám rostou budoucí zahrádkáři
Soutěž měla dvě části, první 

byla formou testu, který se skládal 
z 25 otázek, a ve druhé části jsme 
poznávali 40 druhů rostlin.

Kvasickou základní školu jsme 
úspěšně reprezentovaly tímto 
umístěním:

2. místo Barbora Brázdilová
4. místo Barbora Korvasová
5. místo Markéta Zápecová
6. místo Barbora Urbancová

Každá z nás obdržela hezké 
ceny a doufám, že nás paní uči-
telka osloví i příští školní rok a že 
opět zkusíme bojovat o první mís-
to.

Barbora Korvasová, 8. B

Bohužel - byly i takové děti, které přilbu neměly. Ty příslušníci Policie 
ČR z Kroměříže upozornili na skutečnost, že podle zákona musí mít po-
vinně všichni cyklisté do 15 let přilbu a od 1. 7. 2006 tato skutečnost platí 
pro mládež až do 18 let.

Celá kampaň i nadále pokračuje podle hesla: „Jen prázdné makovice 
nepotřebují přilbu“.                                                                               -nel-

Mladí zahrádkáři
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Hoří lesy, byty, domy, Když sebevrah na rozhledně
dílny nebo garáže, křičí, hrozí skokem,
tento problém vyřešiti přispěchá vždy pohotově
hasič jenom dokáže. hasič s psychologem.

Plechy stříhat po nehodách Pytle s pískem po povodni
hasič jenom umí, umísťuje s přehledem,   
lidem pomoc poskytuje, hlídá řeku neustále
bolesti jim tlumí. ostražitým pohledem.

S lékaři jsou jedna ruka, Bláto, voda po průtrži
život spolu zachrání, zatopila garáže,
na nosítka uloží tě, čerpadlo tam hasič noří,
k nemocnici uhání. snad to lidem pomůže.

Kotě síly přecenilo, Ropná skvrna na rybníku,
majitelka naříká, velký problém pro všechny,
hasič rychle šplhá na strom, jenom hasič ví, jak nahnat
zachránit ho pospíchá. ropné látky do stěny.

Koník spadl do příkopu, Hasiči jsou odvážní,
nemůže se dostat ven. problém hravě řeší,
Ku pomoci přispěchá mu život denně nasazují,
hasič s dlouhým popruhem. snad je práce těší.

Všichni vás moc obdivujem,
těžkou práci máte.

Co vy páni nadřízení,
co jim za ni dáte ???

                                                                              Radek Janoštík, 9. B

Práce hasičů vesele i vážně

Jak vidí děti práci hasičů a záchranářů svým pohledem? Na tuto otázku 
se snaží odpovědět literárními a výtvarnými pracemi v soutěži, kterou vy-
hlašuje Sdružení hasičů Čech, Moravy a Slezska. 

Úroveň prací s přibývajícími ročníky stále stoupá a je potěšitelný i fakt, 
že počet zúčastněných dětí neklesá. Letos se zapojilo v okresním kole 
v Kroměříži 356 dětí ze 4 mateřských škol, 12 základních škol a čtrnáct 
sborů dobrovolných hasičů jejich snažení podpořilo.     

Jak dopadly práce kvasických dětí?

Vyhodnocení výtvarných prací:
Kategorie M 1
1. David Skácel, 2. Michal Koplík, 3. Tomáš Hora, všichni z MŠ Kvasice 

Kategorie M 2
3. Miroslav Blabla,  MŠ Kvasice

I. kategorie
3. Lukáš Marčík (1. tř.),  ZŠ Kvasice

II. kategorie
1. Klára Bartůsková (5. tř.), ZŠ Kvasice

Vyhodnocení literárních prací:
II. Kategorii 
1. Kristýna Augustinová (5. tř.), 2. Jakub Gajdošík (5. tř.) a Monika Nykr-
majerová (5. tř.), 3. Ondřej Zdražil (5. tř.), všichni ze ZŠ Kvasice 

III. Kategorii
1. Karolína Ševčíková (7. B), ZŠ Kvasice

IV. Kategorii
1. Radek Janoštík (9. A), 2. Kateřina Knedlová (8. A), 3. Terezie Gajdošo-
vá (9. B), všichni ze ZŠ Kvasice

Radek Janoštík také získal 1. místo v okresním i krajském kole soutěže. 
Slavnostní vyhodnocení proběhlo 16. června 2006 v Centru hasičského 
hnutí v Přibyslavi, okres Havlíčkův Brod.

                         BLAHOPŘEJEME !!!                      -nel-

Vyhodnocení soutěže PO očima dětí 2006

Nikoliv v Turíně, ale v Kroměříži na ZŠ Slovan, kde se konalo 
Okresní kolo olympiády v českém jazyce.

Náročné školní kolo ukázalo, že ne každý je schopen zvládnout 
úkoly z mateřského jazyka bez problémů. Ze čtyř kandidátů na po-
stup do okresního kola jsme nakonec vybrali dva žáky devátých 
tříd: Terezii Gazdošovou a Radka Janoštíka.

Olympiáda probíhala ve školní jídelně, jelikož se jí zúčastnilo 
33 žáků ze 17 škol okresu Kroměříž. Jednotlivým reprezentantům 
byla přidělena čísla, aby byla soutěž anonymní, protože porotu tvo-
řili učitelé doprovázející soutěžící.

Po zadání úkolů z mluvnice ztratily děti trému a snažily se plnit 
zadání co nejlépe. Šedesát minut uplynulo jako voda, porota začala 
opravovat práce a soutěžící využili krátké přestávky k občerstvení 
a oddechu.

Slohový úkol „Vzkaz v láhvi“ byl pro většinu soutěžící překva-
pením a tvrdým oříškem. Někteří měli problémy s tématem, jiní 
s časovým limitem nebo rozsahem práce, nakonec však úkol splnili 
všichni. S opravou slohových prací měla porota ještě více práce; 
hodnotila stylistickou úroveň, originalitu a pravopisné chyby.

V poledne nás předsedkyně poroty seznámila s výsledky soutě-
že. Zatleskali jsme prvním třem soutěžícím, ale největší překva-
pení nás teprve čekalo. Na čtvrtém a pátém místě se totiž umístili 
reprezentanti naší školy! Svými vyrovnanými výkony v obou čás-
tech soutěže skončili těsně za branami postupu do krajského kola 
a obstáli ve velké konkurenci ostatních základních škol i víceletých 
gymnázií okresu Kroměříž.

Oběma žákům děkujeme za reprezentaci školy a přejeme jim 
hodně dalších studijních úspěchů.

                                Mgr. Věra Janoštíková, učitelka ZŠ Kvasice

Byli jsme na olympiádě

V měsíci břez-
nu tohoto roku 
uspořádala ZO 
Českého zahrád-
kářského svazu 
v Kvasicích škol-
ní kolo výtvarné 
soutěže pro děti 
na téma Můj 
oblíbený strom. 
Soutěž vyhlásilo 
ústředí Českého 
zahrádkářského 
svazu v Praze 
a úkolem dětí 
bylo zhotovit kres-
bu, výkres nebo 
polytechnickou 
práci, která by 
demonstrovala je-
jich vztah ke stro-
mům. V Základní 

Strom  
jako 

výtvarná 
práce

škole Kvasice se sešlo mnoho zdařilých výtvorů, které měly společné téma 
– strom. Pánové Václav Mucha a Zdeněk Špaček z ZO ČZS Kvasice spo-
lečně s paní učitelkou Mgr. Jiřinou Vrtalovou vybrali nejzdařilejší práce 
a zaslali je do Prahy. V tomto již 13. ročníku obsadil 

PETR SUCHÁNEK,
 žák 4. třídy ZŠ Kvasice,

 1. MÍSTO
 v kategorii - kresba, malba, ve skupině dětí 7-10 let.

Děkujeme mu za reprezentaci naší školy i obce 
a přejeme mu hodně studijních úspěchů.          

„Strom 
fotbalu“

Nakreslil
Viktor Ševčík

(5. tř.)
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Ve dnech  11. 5. a 17. 5. 2006 
se  žáci  naší  základní školy zú-
častnili okresního finále sportov-
ní soutěže  „Poháru  rozhlasu“ 
v Kroměříži - dívky  pod  vede-
ním p. uč. Markéty  Doleželové, 
chlapci  p. uč. Mgr. Miroslava  
Sečena. A  kdo  nás  reprezen-
toval? Mladší  žákyně: Světla-
na  Hrdá, Kateřina  Skopalová, 
Gabriela  Gunčíková, Veronika  
Volfová, Eliška  Bendová, Mar-
kéta  Tomaštíková, Kateřina  
Vysloužilová a Jana  Vlčková. 
Mladší  žáci: Roman  Daněk, Pa-
vel  Petřík, Martin Válek, Radim  
Ševčík, Lukáš  Daněk, Lukáš 
Podaný, Patrik Vojtášek, Jakub 

NAŠI  SPORTOVCI  ZABODOVALINAŠI  SPORTOVCI  ZABODOVALI

Majkrič, Adam Pospíšil a Jakub 
Smoček.

Starší  žákyně: Tereza  Kní-
žáková, Veronika Ševčíková, 
Anny-Marie Ševčíková, Soňa  
Machovská, Barbora  Urbanco-
vá, Martina  Crlová, Zuzana  Tr-
lidová, Alena  Svobodová a Soňa 
Velnerová. Starší  žáci: Štěpán  
Ševčík, Kamil  Ševčík, Jiří  Čab-
la, Vojtěch Pik, Radim Štěpaník, 
Daniel  Gabrhelík, Radek  Ja-
noštík, Karel Podmela a Lukáš  
Daněk.

Závodilo se v disciplínách: 
běh 60m, 600m, 1000m, hod kri-
ketovým míčkem, vrh koulí, skok 
do dálky a do výšky, štafeta.

Mezi nejlepší  výkony  našich  žáků patří:

mladší  kategorie:
hod  kriketovým míčkem - S. Hrdá  – 44,70m              
běh 60m -  P. Petřík    8:20
skok  do  výšky  - G. Gunčíková – 125cm                   
běh 1000m  -  M. Válek  -  3:15,2
skok  do  dálky – V. Volfová – 3,58m                         
skok do výšky – L. Podaný – 135cm

Starší  kategorie:
vrh  koulí – S. Machovská  - 7,89m                              
skok do výšky - V. Pik – 150cm  
skok do dálky – B. Urbancová - 3,96m                          
skok  do  výšky –R. Janoštík – 150cm
běh 800m – T. Knížáková  -  2:50,2                             
skok do  dálky – R. Štěpaník – 4,80m

Nejen  tyto  výkony přispěly  k našemu  celkovému  umístění, na  
které  jsme  právem pyšní. Soutěže  se  zúčastnilo  celkem 17 škol a  
naše  ZŠ Kvasice  se  umístila  na  krásném 4. místě.

Všem  závodícím  žákům  gratulujeme  a  děkujeme  za  výbornou  
reprezentaci  naší  školy!                                Markéta  Doleželová,

učitelka  ZŠ  Kvasice  

Každé čtyři minuty se na našich silnicích stane dopravní nehoda. Každý 
den přijdou na silnicích o život čtyři lidé. Přitom se ukazuje, že systém do-
pravní výchovy dětí dokáže podobná čísla statistik významně snížit.

Jako samostatný předmět však nenajdeme dopravní výchovu v osno-
vách žádného ze schválených vzdělávacích programů pro základní školu. 
Objevuje se pouze v hodinách prvouky a vlastivědy. Je tedy na vyučují-
cích, kolik pozornosti jí ve svých hodinách věnují v rámci výuky jiných 
předmětů.

V letošním školním roce se této problematice věnovala Základní škola 
v Kvasicích v daleko větší míře,než tomu bylo doposud. Již na podzim 
obdrželi prvňáčci balíček z Besipu s pracovními listy dopravní výchovy. 

V průběhu roku byli žáci 2. a 3. třídy zapojeni v projektu Ajax.
Čtvrťáci si ověřili své znalosti na dopravním hřišti v Kroměříži. Žáci 

celého 1. stupně byli poučeni o nutnosti používání bezpečnostních pásů 
při jízdě autem  a  v měsíci červnu se všichni zúčastnili dopravně bezpeč-
nostní akce na školním hřišti. Tu pro ně připravily Policie ČR a Policejní 
škola Holešov.

Pro žáky 2. stupně byla zajištěna beseda s příslušníky Městské policie 
Kroměříž a  připraveno školní kolo Dopravní soutěže mladých cyklistů. 
Její dva vítězné týmy se umístily v této soutěži na 2. místě v okrskovém 
kole a 4. místě v oblastním kole. Závodníci si ověřili nejen teoretické zna-
losti formou dopravních testů, ale čekala je i jízda zručnosti, jízda na do-
pravním hřišti a dovednost v poskytování první pomoci.

Od počátku května se škola spolu s Policií ČR aktivně podílí na kontro-
lování nošení cyklistických přileb mezi cyklisty do 15 let. 

I v příštím roce bude cílem školy zvyšování informovanosti dětí a pre-
vence v této oblasti, zajištění dostatku didaktických pomůcek, jež budou 
mapovat problematiku dopravní výchovy v průběhu celé povinné školní 
docházky.                           Kamila Willertová, vychovatelka školní družiny

Svátek země 21. dubna oslavili žáci ZŠ Kvasice 
přátelským fotbalovým utkáním Kvasice - Zbytek 
světa. Loňský výsledek 3:1 pro Kvasice i širší 
kádr favorizoval opět domácí, ale Zbytek světa 
(Vrbka, Sulimov, Nová Dědina, Karolín…) roz-
hodně nechtěl svou kůži prodat lacino.

Za slunného počasí se na těžkém terénu ode-
hrálo bojovné utkání průměrné úrovně. Zvláště 
v první půli měli kvasičtí výraznější převahu, ale 
z množství šancí překonali spolehlivě chytajícího 
R. Štěpáníka pouze jednou. Trefil se Jiří Čabla. 
Do druhé části vstoupili hosté s patrnou snahou 
vyrovnat. Tím se však uvolnil prostor pro brejky 
a po jednom z nich zvýšil R. Hložek na 2:0. „Svě-
táci“ ani tak nesložili zbraně a ve zbývajícím čase 
jsme mohli sledovat útočně laděnou podívanou 
(nahoru-dolů) s několika slibnými příležitostmi 
ke skórování. Pikovu penaltu zneškodnil Štěpá-
ník, a protože na druhé straně neuspěli Zavadil, 
Plaček ani bratranci Ševčíkovi, výsledek se už 
nezměnil.

DEN ZEMĚ 2006

Kvasice – Zbytek světa 2:0 (1:0)

Góly: Čabla, Hložek
Hráno: středa 26. 4. 2006, školní hřiště, systém 5+1, 2 x 20 min.

Sestavy:
Kvasice: Lapčík (8. A), Pik, Randůšek (9. B), Čabla, Janoš-

tík, Matula, Tomaštík (všichni 9. A), Benda, Hložek, P. Štěpáník 
(všichni 8. B), Gabrhelík (8. A)

Zbytek světa: R. Štěpáník, Kouřil (oba 9. B), Klouda, Sedlář, K. 
Ševčík, Š. Ševčík (všichni 9. A), F. Daněk, Zavadil (oba 8. B), Pla-
ček (6. B)                          Mgr. Jiří Machovský, učitel ZŠ Kvasice 

Dopravní výchově svítí zelenáDopravní výchově svítí zelená

Deváťáci s třídními učitelkami a ředitelem školy.
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V měsíci květnu a v následujícím měsíci červnu mají svátek dva Janové. 
Každý z nich pocházel z jiného kraje a žil v jiné době, ale oba mají spo-
lečné to, že byli umučeni pro svou víru a morální zásady. Jeden z nich je 
národní světec, druhý starozákonný. Dříve se na jejich počest konávaly 
v Kvasicích pobožnosti spojené s procesím. Jedno bylo na náměstí k soše 
svatého Jana Nepomuckého, druhé ke kříži stojícímu u cesty v Cihelně.

Sv. Jan Nepomucký žil za doby Václava IV., kdy byly zostřeny vztahy 
mezi králem a arcibiskupem. Arcibiskup Jana z Jenštejna jmenoval v roce 
1389 generálním vikářem.

Král chtěl oslabit arcibiskupovu moc vytvořením nového biskupství 
v českém království, jež mu arcibiskup překazil. Rozzuřený král přikázal 
zatknout nejen arcibiskupa, jemuž se podařilo uprchnout, ale i jeho úřed-
níky, mezi nimi i Jana z Pomuku. Byl mučen, týrán a umírajícího či snad 
mrtvého vyvlekli na Karlův most a svrhli do Vltavy. V místech, kde voda 
vyplavila mrtvé tělo Jana se rozzářilo pět světel, které v podobě zlatých 
hvězd má svatý Jan Nepomucký kolem hlavy i na krásné barokní soše 
v Kvasicích.

Jan Křtitel byl synem Zachariáše a Alžběty, která pocházela z rodu Da-
vidova a byla příbuznou Mariinou. Žili za panování krále Heroda. Sotva 
Jan dospěl, odebral se na poušť, aby se odříkáním připravoval na službu 
k Bohu. Pak chodil po judské zemi a kázal lidem o blížícím se příchodu 
Vykupitele a křtil své následovníky na znamení očištění duše vodou v řece 
Jordánu. Přišel se k němu pokřtít i Ježíš Kristus, kterého Jan představil 
jako Božího beránka, jenž snímá hříchy světa. O Janově působení se dosle-
chl i král Herodes a dal si ho předvést. Nelíbilo se mu však, že ho Jan káral 
za jeho nemorální způsob života, a proto jej nechal uvrhnout do vězení. 
Pro jeho věhlas se obával mu ublížit, avšak Janem zhrzená Herodias, pů-
vodně žena bratra Heroda, kterou mu odloudil, zosnovala lest. Na hostině 
pořádané v paláci Heroda přivedla svou dceru Salome, aby králi a hostům 
zatančila. Herodes byl jejím tancem uchvácen natolik, že jí za odměnu 
slíbil, cokoliv si bude přát. Salome si na radu matky vyžádala přinést na 
táci hlavu Jana Křtitele. Herodovi vázaného královským slibem nezbylo, 
než jejímu přání vyhovět.

Na svátek Jana Křtitele se zapalovaly na posvátných horách a pahor-
cích ohně. Jedná se o čarodějnou noc, plnou kouzel a divů. 

Květoslava Koutňáková

Dva Janové

Díky pochopení a vstřícnosti předsedkyně SOZ při OÚ Kvasice ing. Ja-
ny Doležalové se mohlo uskutečnit 3. března 2006 v 16:00 hodin setkání 
bývalých členů a příznivců kvasické „Havajské skupiny“ v klubovně OÚ.

Vzpomínkový večer zahájila přivítáním a úvodním recitativem z havaj-
ského bájesloví Ing. Jana Doležalová s hudebním doprovodem Jaroslava 
Davida (havajská kytara) a Miroslava Válka (španělská kytara). Úvodní 
skladbou byla věnována tichá vzpomínka těm, kteří stáli u zrodu „Havaj-
ské skupiny“ a již mezi námi nejsou. 

Program dále pokračoval připomínkou repertoáru „Havajáků“. Známé 
písně si zazpívali všichni přítomní s tehdejšími zpěváky – Marií Kartous-
kovou, Irenou Janišovou a Josefem Gazdíkem.

Z úst návštěvníků této akce zaznělo přání, aby se podobná setkání ko-
nala častěji. Největší odměnou organizátorům byla slova díků a slzy dojetí 
při loučení – vždyť mnozí se setkali až po 50 letech.

V reakci na odezvu tohoto setkání chceme pořádat tyto „Zpívánky“ čas-
těji. Jsou zváni všichni, kteří si rádi zazpívají a posedí s přáteli, neboť život 
je krátký… žijme, dokud žijeme…                                Mgr. Jaroslav David  

Setkání po 50-ti letech

Umělecká agentura z Opavy uspořádala 12. května 2006 v sále 
Sokolovny v 18 hodin operetní zábavný pořad Líbánky s operetou.

Účinkovali sólisté operety Moravskoslezského národního diva-
dla v Ostravě a sólista opery Slezského divadla v Opavě. Zpěváky 
doprovázel malý orchestr. Průvodním slovem program provázeli só-
lista činohry Slezského divadlo v Opavě František Štěpán a Alena 
Bartlová.

Vystoupení navštívilo téměř 90 diváků z Kvasic a okolí, kteří se 
v tomto májovém večeru vyslechli kvalitní zpěv mnohdy doprováze-
ný tancem.                                                                                   -nel-

Líbánky s operetou

Členy SOZ představovat nemu-
sím, v nezměněné podobě pracují 
již 4. rok a bude tomu tak až do 
podzimních komunálních voleb. 
Činnost SOZ se stále opakuje vítání 
občánků, přijetí do školky a školy, 
ukončení docházky, občanské sňat-
ky, blahopřání k životním jubileím, 
zájezdy důchodců a pohřby. V pro-
sinci 2005 a letos k tomu přibylo 
ještě setkání důchodců v obecní klu-
bovně říkáme tomu „Zpívánky“. 

Do konce května proběhlo vítá-
ní občánků dvakrát. Přivítali jsme: 
14. ledna Gabriela Kokotíka a Elišku 
Šiškovou a 18. března Petra Šibíka. 

Celkem pan starosta slavnostně 
sezdal 2 manželské páry.

Deset návštěv s kytičkou, dárkem 
a blahopřáním proběhlo u našich 
nejstarších občanů. Mezi naše nej-
starší devadesátileté občany se za-
řadily 3 ženy: paní Otevřelová, Svo-
bodová a Vavříková a 1 muž z DD, 
takže mezi námi žije 7 žen a 3 muži 
starší 90 let. 

Písemně jsme do konce května za-
slali 38 blahopřání. Všem jubilantům 
ještě jednou touto cestou blahopřeje-
me a přejeme hodně zdraví, ať mezi 
námi ještě dlouho užívají života. 

Své povinnosti také důstojně plní 
naši smuteční řečníci paní Skácelová 
a pan Kuchař. Rozloučili se s 10 ob-
čany Kvasic. 

Po dlouhé zimě přišlo konečně 
jaro a s ním i období zájezdů pro dů-
chodce. V dubnu jsme navštívili hrad 
Malenovice a rukodělné muzeum. 

Z činnosti SOZ 
V květnu jsme si vyjeli do ZOO Leš-
ná a navštívili i zámek v Lešné. Osa-
zenstvo plně obsazeného autobusu 
ohodnotilo výběr zájezdů slovy: „Jez-
díme po celé Moravě a ani nevíme, 
co krásy máme za humny“. A mají 
pravdu! Jeďte se tam podívat i vy 
ostatní a budete s námi souhlasit. 

Činnost SOZ jsme opět rozšířili 
3 dny před Silvestrem a v dubnu 
jsme se sešli my důchodci v obecní 
klubovně na „Zpívánkách“. Začínali 
jsme vždy v pátek v 16 hodin, občer-
stvení si donesl každý sám a skuteč-
ně od těch 16 hod. do 22 hod. jsme 
prozpívali za doprovodu harmoniky 
Marušky Muchové a kytaristy Jardy 
Davida, ozembouchu paní Rybové 
a na posledních „Zpívánkách“ se 
přidal další kytarista Mirek Válek. 
Všem se to moc líbilo a já přemýš-
lím, kde uděláme další „Zpívánky“, 
když přijdou všichni, co rádi zpívají. 
Klubovna bude příliš malá. 

Letos také pod záštitou SOZ 
proběhlo setkání členů a přátel 
„Havajské skupiny“ při příležitosti 
50 let od jejího vzniku. Proběhlo 
v obecní klubovně a bylo tam také 
veselo a hezky. Zúčastnili se i členo-
vé a zpěvačky, kteří nebydlí v Kvasi-
cích. Za přípravu je třeba poděkovat 
Jardovi Davidovi a Mirkovi Válkovi, 
bez jejich přičinění by se setkání ne-
uskutečnilo. 

Všem občanům přejí členové SOZ 
příjemné léto a hodně pěkných se-
tkání.              Ing. Jana Doležalová,

předs. SOZ
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Naše země je pokryta sítí posvátných 
a záhadných míst, říká se jim místa 
svatá a klatá. Docházelo na nich 
k zázrakům nebo naopak ke smut-
ným, až děsivým událostem. Ještě 
v minulém století se naši předkové 
snažili o to, aby počet těchto míst 
byl pokud možno v rovnováze, a tak 
se stalo, že je naše krajina poseta 
různými památkami v podobě pout-
ních míst, Božích muk, kapliček, 
křížů, posvátných studánek, kostelů 
a sloupořadí svatých. Jakoby člověk 
v krajině dotvářel Boží dílo. Tím, že 
nedbáme o vytváření nových svatých 
míst, klatých míst přibývá, rovno-
váha mezi svatým a klatým je tak 
porušena. 

Nejinak tomu je i u nás v Kva-
sicích, kde známe takových míst 
několik, ale jen jedno je spojováno 
se zázraky v podobě uzdravování 
lidí. Řeč je o kapličce na Mariáno-
vě, pěkná barokní stavba zasvěcená 
Panně Marii Pomocné stála kdysi 
doslova na odlehlém místě, než 
její okolí postupně pohltila nová 
zástavba rozšiřujících se Kvasic. 
O vzniku této zajímavé památky 
existuje zápis ve farní kronice, dalo 
by se říct, že dnes už je pro nás spíš 
pověstí. Ale dám slovo starému kro-
nikáři - faráři Ignáci Němcovi, kte-
rý pro nás událost zachytil takto:

Jistý řezník z Kroměříže příjme-
ním Pida jel okolo roku 1690 z Tlu-
mačova ke Kvasicím na koni. Kůň 
se splašil tak, že jej jezdec zadržeti 
nemohl a běžel co nejprudčeji lesem 
mezi duby a křovím k řece Moravě. 
Jezdec nejinak myslel, než že kůň do 
řeky s ním skočí a tam oba zahynou. 
V tom leku a nebezpečí Pána Boha 
o pomoc a Pannu Marii Pomocni-
ci křesťanů za ochranu prosil. Kůň 
přeskočil, kdežto jezdec zůstal na 
haluzích viseti, brzy však spadl a ná-
razem byl omráčen. Když se vzpa-
matoval, sepjal ruce a děkoval Bohu 
a Panně Marii a hned sobě umínil, 
že ke cti Boží a Panny Marie na tom 
místě, kde zázračně od jisté smrti 
zachráněn byl, asi 100 kroků od Mo-
ravy řeky, dá vystavěti kapličku. Oby-
vatelé Kvasic jemu však oznámili, že 
na tom místě, kde zamýšlí kapličku 
postaviti, voda často vystupuje, že by 
v čas záplavy ku kapličce přístupu 
nebylo, že by kaplička vodou mnoho 
utrpěla. Zmíněný řezník pak na radu 
obyvatel kvasických kapličku vystavě-
ti na druhé straně řeky Moravy dal, 
kdež podnes stojí. Do kapličky zjed-
nal obraz Panny Marie Pomocné. 
Před tímto obrazem zbožní lidé často 
se modlívali a často zázračným způ-
sobem pomoci nalezli. 

Ze zápisu je zajímavá poslední 
věta, kde se uvádí, že zázračným 
způsobem pomoci nalezli, co se 
vlastně u kapličky odehrálo za zá-
zraky? O tom nás docela podrobně 

MMístoísto velkých zázraků velkých zázraků
informuje opět farní kronika, za-
listujme v ní tedy znovu. Na jejich 
stránkách se dovídáme, že v roce 
1706 jistý Martin Stratil z Kvasic v té 
době třicetiletý trpěl bolestmi kloubů 
v pravé noze. Po čtrnáct dní ve dne 
v noci bolestně se trápil všeličeho 
užíval aby sobě pomohl, když však 
pomoci nebylo a bolest se vzmáhala, 
tak že sobě zoufati chtěl. Měl ďábel-
ské pokušení aby skočil do vody a tak 
životu svému konec aby učinil. V tom 
úmyslu vlekl se jak mohl k řece Mo-
ravě. Když byl již u samého břehu 
naproti kaple pozastavil se a tu po-
jednou jako by mu někdo byl řekl: 
jdi ku kapli a žádej pomoc od Panny 
Marie Pomocnice, pros ji vroucně 
a s důvěrou a bude ti pomoženo. 
Vlekl se ihned ku kapli. Bylo to ve-
čer o deváté hodině. U kapličky klekl 
před obraz Panny Marie Pomocné, 
vroucně se modlil odevzdávaje se do 
mocné ochrany Panny Marie. U kap-
ličky setrval po celou noc až do svítá-
ní. Pojednou pocítil úlevu bolesti a dí-
ky vzdal šel domů. Po další čtyři dny 
ku kapličce přicházel. Po čtvrtém dni 
žádných bolestí více nepociťoval, dob-
ře mohl choditi a úplně se pozdravil. 
Byl pak živ ještě 52 let a nikdy více 
tímto neduhem znepokojován nebyl. 

Druhý zázrak v roce 1712 popi-
suje farní kronika takto: Mariána 
manželka Jana Chadalíka z Kvasic 
sedmého roku svého manželství ztíže-
na byvši bolením zubů, dala si vytrh-
nout zub avšak nešťastně neboť rány 
nemohlo zastaveno býti. Když krváce-
ní již třetí den 
trvalo a ubo-
há již úplně 
zemdlena se 
domnívala že 
zemře, těšil ji 
muž její a řekl 
jí: Mariáno 
poněvadž tobě 
nikdo pomoci 
nemůže, jdi ke 
kapličce Mat-
ky Boží, pros 
ji aby ona ti 
pomohla. Šla 
tam ubohá 
jak mohla 
a dovlekši se 
tam počala 
se modliti až 
úplně vysíle-
na padla do 
mdloby. Když 
se opět vzpa-
matovala a do 
kapličky na-
hlédla, spatři-
la jasnou záři, 
jakoby kaplič-
ka byla plna 
ohně, ulekla 
se a zvolala: 
Ježíši, Maria 

a Josefe pomozte mi. V tom se jí 
v té záři ukázala osoba jako matka 
Boží. Nemocná se hluboce uklonila 
a vroucně se modlila. V tom okamže-
ní přestala krev z rány téci, neboť sli-
ny nebyly více krvavé. Potěšena tím, 
šla domů díky vroucné se uzdravujíc. 
Žila po té zázračné události ještě 47 
let. Od té chvíle netrpěla více bolením 
zubů. Zemřela dne 3. května 1760. 

V kronice se dále uvádí: Když pak 
pobožnost u této kapličky se rozmno-
žovala a lidé zde na přímluvu Ma-
rie Panny od Pána Boha mnohých 
milostí dosáhli, byl tím pohnut Jiří 
Arnošt Popen toho času úředník vrch-
nostenský ve Kvasicích a dal roku 
1725 přední část kapličky přistavěti 
všemožně ozdobiti a fundoval peněži-
tý obnos 36 rýnských na udržování 
světla před obrazem Panny Marie Po-
mocné každou sobotu po celý rok. 

K malé kapličce tedy přibyla vět-
ší barokní loď, a tak dostala dnešní 
podobu. V roce 1729 farář Josef 
Kotlařík obraz Panny Marie po-
světil. Údržba kapličky se hradila 
z milodarů házených do pokladnič-
ky umístěné za mřížemi a dostupné 
zvenčí. 

Vraťme se ale k zázrakům, kte-
rých se podle farní kroniky událo 
před kapličkou ještě několik. Dej-
me opět slovo zápisu v kronice, 
kde se uvádí, že v roce 1736 byla 
zázračným způsobem uzdravena 
Mariána Tichý, manželka krejčího 
z Napajedel Jakuba Tichýho. Ztíže-
na byla krutou zimnicí a když žádný 
prostředek neúčinkoval odebrala se 
do Kvasic ke kapličce Panny Ma-
rie a po vykonané pobožnosti byla 
uzdravena. 

V roce 1744 uzdravena byla od 
nemocí očí zázračným způsobem 
na přímluvu Marie Panny Pomocné 
Terezia, manželka Václava Marka, 
mlynáře ve Kvasicích. V následují-
cích letech šířila se více a více pobož-
nost k Panně Marii Pomocné zvláště 
v sobotní dny, v neděli a oslavnostech 
Mariánských zbožní ctitelé Matky 
Boží shromažďovali se u kapličky.

Tak končí zápisy ve farní kroni-
ce. Jak je vidět, Mariánský kult v té 
době u nás hodně vzrostl i díky 
zázrakům, které se u kapličky sta-
ly. Vážnost a úctu k místu neměli 
jen prostí lidé, kteří zde hledali 
pomoc v nesnázích, ale také v řa-
dách šlechty si uvědomovali, o ja-
kou vzácnost se jedná. Kolem roku 
1840 se konaly v Kvasicích dožín-
ky. V průvodu lidé nesli velký obraz 
pravděpodobně Panny Marie, který 
namalovala a do kapličky věnovala 
komtesa Leopoldina Lambergová. 
Před uložením v kapličce byl po-
svěcen v místním kostele. 

Jestli lidé v dnešní době zázra-
kům věří či ne, není vůbec důležité, 
důležitější je, že se staly a doposud 
ještě stávají a díky nim máme dnes 
v Kvasicích krásnou barokní pa-
mátku, jejíž význam bychom nemě-
li v žádném případě opomíjet a pře-
hlížet. Kolikrát dnes v krajině bez 
povšimnutí míjíme stopy dávných 
událostí, bezejmenné památníky 
našich předků. Už neumíme nebo 
kolikrát ani nechceme číst vzkazy 
kamenů a mlčenlivých bytostí ko-
lem nás. Netušíme, že procházíme 
kalendářem věků.          Petr Klapil

Původní podoba kapličky na Mariánově (1690). Kresba autor článku.
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Rok 1910. Během měsíce září prožili občané kvasičtí katastrofální povodeň 
v takovém rozsahu, že nebylo pamětníka. Řeka Morava se rozlila a zaplavila domky 
blíže Moravy (Na hrázi, Okolo vody, Dolní ulice, Packov a v Rýzi), dále veškeré 
pozemky blíže Moravy, čímž natropila ohromných škod. Na 60 domků bylo ve 
vodě, část těchto podemleta, potrhána, takže i některé hrozily sesutím. Mlýn se 
strojovnou též zatopen. Zátopy tyto způsobeny hlavně tím, že čerstvě navezená 
hráz na Kotojedce se protrhla a voda se hnala do Kvasic. Záchraných prací zúčast-
nil se platně též místní hasičský sbor. Okresní hejtmanství v Kroměříži provedlo 
nouzovou akci poškozených a obdržela se pro ně podpora 2190 K, která poměrně 
poškozeným obec.úřadem rozdělena. 

Rok 1911. Dne 14. 5. způsobena následkem průtrže mračen pod Novým Dvorem 
na Úkole záplava všech pozemků a domků, nalézajících se při nynějším kanálu vedle 
kapličky, probíhajícího až na Mariánově a v Rýzi. Záplavou mnoho zničeno, z polí 
odplaveno a majitelům těchto domků voda s náplavou vnikla všude do obydlí.

Léta 1912 až 1914. Obec kvasická provedla kanalisaci v celé obci nákladem 
okrouhle 48.200 K. V téže době prodlouženy i kanály až do řeky Moravy na náklad 
regulačního fondu (obec provedla jen kanály na Inzuli). Po provedení kanalisace 
zřídil silniční výbor při okres.silnicích v obci rygoly. Obec poskytla kámen. Rygoly 
v postranních ulicích zřídila obec. V r. 1920 dodatečně zřízen kanál přes zahradu 
p. Hluštíka až do Moravy obcí nákladem 15.522 K. Kolaudace veškeré kanalisace 
provedena až 3. 5. 1920. Ministerstvo zdravotnictví poskytlo na kanalisaci subvenci 
13.400 K.

Rok 1915. V měsíci květnu způsobila průtrž mračen hlavně v Chříběcích ho-
rách i na Kvasicku značné záplavy, zejména potok cukrovarem vedoucí se tak roz-
vodnil, že zaplavil budovy v cukrovaru, vilu, tak že přetékal až přes značně vyvýše-
nou okresní silnici na Vrážisko vedoucí. Nebylo pamětníka tak velkého přívalu. Též 
potok následkem průtrže mračen nad Novým dvorem od Úkolu vedoucí se značně 
rozvodnil, pole a přilehlé obydlí zatopena. Podobné zátopy se častěji opakují, ale 
ne v tak velkém rozsahu. Staly se 31. 5. 1900 a 14. 5. 1911. Škody byly velké. V témž 
roce během září vyskytly se v naší obci tři případy asijské cholery, které končily 
smrtí.

 
Rok 1922. Po celý rok 1921 panovalo veliké sucho. Nepršelo celé léto a ne-

smírná vedra zničila mnoho úrody. Také zima byla toho roku ohromná. Sníh ležel 
až do března 1922, řeka Morava silně zamrzla, mnohde až na půl metru. V březnu 
se náhle oteplilo, ledy na Moravě povolily a hnuly se po proudu. Pod Kvasicemi se 
však ledy zarazily, voda proto neobvykle stoupla, až se na mnohých místech přelé-
vala přes hráze. U nové porážky prolomila se provizorní hráz a voda zaplavila celou 
jižní část Kvasic. Tak ohromné vody nepamatoval ve Kvasicích nikdo. Sahala až do 
Dolní ulice. Povodní se zřítily a poškodily mnohé domy. 

Všechny velké povodně, které již dříve navštívily Kvasice, zanechaly mnoho 
neblahých stop na zdraví občanů. Již odedávna zuřila ve Kvasicích tuberkulosa 
a střevní tyf. Ministrestvo zdravotnictví, které chce radikálně léčiti tyto hrozné 
metly lidstva, zřídilo ve Kvasicích zkušební zdravotní akci, jedinou v republice. Na 
radnici provedena zdravotní poradna, kde stálá sestra sociální péče uděluje rady, 
pečuje o kojence, vyšetřuje zdravotní poměry. Delší čas pracovali zde také lékaři 
a inženýři, vyslaní Ministerstvem zdravotnictví. Aby se zamezilo šíření tyfu, bylo 
navrhnuto obci zřízení vodovodu. Postavili se mnozí však na odpor a tak dodnes 
není tato důležitá otázka pro Kvasice rozřešena (vodovodem se zastupitelstvo ne-
úspěšně zabývalo v průběhu následujících let mnohokrát, výstavba byla zahájena 
teprve v r. 1964).

Rok 1926. Následkem velkých dlouhotrvajících deštů vystoupila řeka Mora-
va ve dnech 18. až 23. června do té výše, že zatopila a úplně zničila úrodu, hlav-
ně na pozemcích mezi Kvasicemi a Tlumačovem, podél Moravy. Škod natropila 
značných. 24 nejvíce poškozených, kteří neměli jiných pozemků, obdrželo k setí na 
r.1927 85 q německých brambor za poloviční cenu 60 Kč na 1 q. Mimo to všem, 
kteří měli pozemky zaplaveny, odepsala berní správa z těchto daň obratovou.

Rok 1930. V měsíci říjnu nastupují deště, jež mají za následek dosud nevídanou 
katastrofu ve Kvasicích. Řeka Morava hrozivě naplňuje břehy, zdá se, že každou 
chvíli se musí hráze protrhnout. Proto jsou v pohotovosti hasičské hlídky, hráze 
Moravy i Kotojedky a Panenské jsou opevňovány. Voda z Panenské se přelévá přes 
břeh do parku. Úsilí hlídek je marné, dne 31.října se hráz protrhla a voda se valí 
přes park do Kvasic. Obyvatelé ulic Hráza, Rýz a Kout se museli vystěhovat. Voda 
dostoupila takové výše, že tekla přes silnici z mlýnské zahrady na Insuli a sahala 
až k Podrabským, z druhé strany od mlýna až po hostinec č. 25, v Dolní ulici od 
býčince až po Láníkovo. Za Kvasicemi k Tlumačovu vyhlížel kraj jako jedno moře. 
Silnice je schůdná jen v některých místech k okresnímu hranečníku, dále k Tluma-
čovu hnala se voda po celé délce silným proudem přes silnici. S počátku dalo se 
po silnici přejet osobním autem, později již ani nákladním, proto zprostředkoval 
dopravu mezi Kvasicemi a Tlumačovem motorový člun. Kdo chtěl jít od mostu do 
Kvasic, musel jít po hrázi směrem k porážce, u Hluštíkovy zahrady se dát převézt 
po člunu a pak obcházet ke klášteru, hřbitovu a teprve se dostal do Kvasic.

Vodní živel ve Kvasicích v našem století
Výpis z kroniky městečka Kvasic 

Škody způsobené povodní činí 627.000 Kč, poškozených (na budovách) je 88. 
Některé budovy se úplně zřítily: Balajková čp. 150, Brázdil Josef čp. 283, Brázdil 
Jan čp. 152. Daněk Bohumil č. 338, Dvořák Theodor č. 217, Fořt Ferdinand čp. 
133, Hájek Frant. č. 27, Michalíková Emer. čp. 197, Rozsypalová Julie čp. 254. Ode-
všad, ze všech koutů republiky přichází pomoc, postiženým je také poskytována 
strava. Celkem poskytnuto postiženým na milodarech 117.329 Kč.

Ve prospěch postižených zahájil spolek Čs. Červeného kříže ve Kvasicích za 
vedení členek výboru pí. Štěpkové (předsedkyně), pí. Táborské A., p. ředitele školy 
L. Grossmanna stravovací akci. Rozdáno denně spočátku 70 - 75 obědů a večeří 
pro dospělé a děti, ku konci pro 50. Vaření zúčastnily se členky Č. kříže, Sokola, 
Čtenářského spolku, žákyně 3. tř. měšťanské školy. Vařilo se ve školní kuchyni. 
Čs. Červený kříž podělil mimo toho o vánoční nadílce šatstvem i potravinami 51 
školních dětí a 26 rodin.

Rok 1937. Na podzim následkem dlouhotrvajícíh dešťů zvýšil se stav vody v ře-
ce Moravě tak, že voda se tlačila zpět do přítoků Kotojedky a Panenské. Panenskou 
na Zádvoří opevňoval sám velkostatek. Na Kotojedku však tyto síly nestačily a tak 
dle rozhodnutí Okresního úřadu bylo povoláno vojsko. Kotojedka, v normální době 
nevinný potok, bývá za povodně velmi nebezpečná. Břehy jsou slabé a nízké a zpá-
teční voda z Moravy svou silou je v choulostivých místech trhá. Tak letos v trati na 
Zámostí začal se břeh Kotojedky trhat. Poněvadž v roce 1930 se také v těchto mís-
tech břeh protrhl a voda hnala se přes Zádvoří na mlýn a do Kvasic, bylo z obavy 
před podobnou katastrofou bojováno s neúprosným živlem vší silou. Jedna četa 2. 
ženijního pluku z Kroměříže dala se v noci ze 13. na 14. září do práce. Zabezpečo-
vání břehů trvalo až do rána. Spousta materiálu, fošny, hnůj a kamení, stavěly se 
v cestu mocnému proudu dravé řeky. Ráno ve 3 hodiny byla práce skončena, vojáci 
unaveni a vysíleni. Dostali vydatnou snídani a odpočívají.

Rok 1938. V měsíci srpnu opět řeka Morava hrozila jako každoročně rozvod-
něním. Začala se plnit Kotojedka a muselo být přivoláno vojsko. Všechno úsilí však 
bylo marné, břeh Kotojedky se protrhl. Voda vnikla na pole velkostatku a zničila 
část úrody. Štěstí, že brzy voda začala opadat, takže Kvasice byly ušetřeny kata-
strofy.

Rok 1967. Dne 16.července 1967 bylo pěkné počasí až do odpoledne. Asi 
v 16.30 h začalo pršet, obloha ztemněla, přihnala se bouře s prudkým větrem od se-
verozápadu a nastala průtrž mračen. Příkopy ani kanály nestačily pojmout tak velké 
množství vody, která se valila mohutným proudem ulicemi jako rozvodněný potok. 
Zvláště v částech obce Krajina a Kratiny. Příval vody bral s sebou hlínu z polí na 
svazích, prudká vichřice lámala a vyvracela stromy. Tato pohroma trvala 35 minut 
a v této půlhodině bylo způsobeno hodně škod. Nejvíce byla postižena část obce po 
silnici směrem k Bělovu, domy čp. 402, 403, 404, 419/ 418 i další. Už dříve při vět-
ších přívalech zaplavovala voda ze svahovitého pole v trati Horní Čtvrtky zahrady 
v této ulici. Proto si občané postavili vysoké podezdívky - oplocení. Za zahradami 
byl pak vykopán příkop, který měl v případném přívalu vodu zadržet a odvézt ji do 
kanálu u čp. 407. To však nestačilo při této průtrži mračen. Pozemek nad zahrád-
kami byl oset cukrovkou a řádky měly směr kolmo na zahrady, takže voda měla 
přímější a rychlejší spád do údolí. Byly zaplaveny zahrady, dvory i byty. Kolem 17. 
hodiny vnikla voda do prostor tří domků (čp. 402, 403 a 404). V domě čp. 403 
vnikla voda ze dvora do pokojů do výše 15 cm. Majitelka domu otevřela vrata, aby 
mohla voda protékat průjezdem do ulice. Utrpěla zranění (protože vrata vypadla ze 
závěsu) a musela být převezena do nemocnice. Různé předměty na dvoře, pokud 
nebyly řádně upevněny, byly odplaveny přes ulici až na bývalé břiště, tj. za domem 
čp. 358. V domě čp. 402 byly největší škody. Občané se snažili udržet otevřená 
vrata v průjezdu. Náporem vody byla však vrata znovu zavřena a nikdo nebyl tak 
silný, aby je otevřel. Voda v průjezdu stoupala a valila se do obytných místností. 
Síla vody byla taková, že vyrazila všechny dveře v bytě a zaplavila všechny místnosti 
v domě až do výše 115 cm. Nábytek byl vyvrácen, bytové zařízení, prádlo a šatstvo 
zničeno. Zůstaly ochráněny jen předměty, umístěné výše. Také v čp. 404 si voda po 
chuti zařádila. Majitel domu, který obětavě pomáhal sousedům, nestačil už doma 
otevřít vrata a musel je násilně prorazit, aby mohla voda z průjedu odtékat do uli-
ce, ale přesto měl zaplavenu verandu a kuchyň. V dalších domech čp. 418/ 419 
a 406, zatopila a zabahnila voda sklepy. Když liják trochu ustal, přispěchalo do 
ulice hodně lidí. Někteří jen ze zvědavosti, ale mnozí se hned chopili lopat. Také 
v příštích dnech se občané zúčastnili pomocných prací a někteří si za tím účelem 
i v závodech brali mimořádnou dovolenou. Silná vrstva bláta zůstala po opláchnutí 
vody v obytných staveních i na silnici. JZD poskytlo dopravní prostředky k odvozu 
bláta, MNV zajistil přednostní nákup stavebního materiálu k opravám. V obytných 
domech a ve spolupráci s Okresní správou silnic zajišťoval očištění poplavené vo-
zovky v ulici. Velmi obětavě pomáhali spoluobčanům místní požárnící: čerpali vodu 
ze sklepů, čistili kanalizační roury a také jinak pomáhali, kde bylo třeba. Přes všech-
nu pomoc, nemohl se majitel domu čp. 402 nastěhovat do svého bytu dříve, než za 
tři měsíce, až byl poškozený byt uveden do obyvatelného stavu. Státní pojišťovna 
vyplatila pěti majitelům domků úhradu na škody (podle pojistek) v celkové výši 
19 703 Kčs. Škody byly však daleko vyšší, jen v domě čp. 402 byla škoda odhado-
vána na 40 000 Kčs. Pro Kvasické noviny zpracoval pan Václav Dosoudil

(Text nebyl jazykově upraven)
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I za nepříznivého počasí se sportovního klání zúčastnilo 
36 dvojic. Soutěžilo se opět ve dvou disciplínách - driblink 
na čas na 40 m a házení na prázdnou branku – tato disci-
plína řádně zamíchala pořadím. Všichni se snažili získat co 
nejvíce bodů.

Výsledky:
I. kategorie 
1. místo Skácel David - Skácel Martin
2. místo Podaná Daniela - Podaná Hana
3. místo Smějová Aneta - Směja David

II. kategorie 
1. místo Hrdá Světlana - Hrdý Jakub
2. místo Hájková Romana - Hájková Milena
3. místo Koukalová Alena - Koukalová Hana

III. kategorie 
1. místo Bendová Eliška - Janišová Marie
2. místo Janišová Marie - Orel Miroslav
3. místo Machovská Soňa - Novotný Roman

Všem vítězným dvojicím byly předány ceny, které byly vě-
novány sponzory, ale malé balíčky obdržely všechny závodící 
děti. Na závěr byla bohatá tombola.           Tomaníková Anna

DĚTSKÝ  DEN 
ODDÍLU  HÁZENÉ  2. 6. 2006

Výzva
Obracíme se na všechny podnikatele z Kvasic i okolí:

Využijte Kvasické noviny ke 
zveřejnění své reklamy. Rádi budeme informovat čtenáře o vaší práci 

a nabízených službách.
Cena za reklamu:

Základní rozměr inzerce
5 cm x 7 cm 350,- Kč

1 cm2 = 10 Kč
Jednoduché textové návrhy 

na reklamu Vám zdarma zpracujeme v programu Microsoft Word.
Návrhy na složitější reklamu musí být zpracovány na počítači v programu 

Corel nebo Photoshop. 
Písmo musí být rozbité do křivek. 

Ve čtvrtek 8. 6. 2006 se uskutečnilo již druhé kuželkářské utkání mezi so-
kolkami. Tentokráte těsně zvítězily „stařenky“ nad „mladýma“ v poměru 
1287:1218 bodu.
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U příležitosti XIV. VŠESOKOLSKÉHO  SLETU nacvičuje 20 děv-
čátek z 1. – 3. třídy skladbu pro mladší žactvo s názvem Počítadla.

Skladba obsahuje rytmická a taneční cvičení. Vede k vnímání li-
dové melodie, jejímu pohybovému a obsahovému vyjádření. Cvičí se 
s netradičním náčiním – počítadly. Základní choreografický celek 
tvoří 16 cvičenců.

Děti vystoupili na župním sletu 11. června v Bystřici pod Hostý-
nem, 17. června v Uherském Hradišti a jako součást programu je mů-
žete vidět u příležitosti Běhu Terryho Foxe 24. června ve Kvasicích.

Kamila Willertová

Zpráva o nácviku sletové skladby

ZDARMA SE SLÁVY A VÍTĚZSTVÍ NEDOSÁHNE, A KDO PO 
NICH TOUŽÍ, MUSÍ PŘESTÁT MNOHO NEPŘÍJEMNOSTÍ, 
NEŽ SE MU DOSTANE TOHOTO SLADKÉHO A VZÁCNÉHO 
OVOCE.

Začátky házené v Kvasicích se datují rokem 1958, kdy na ZŠ 
v Kvasicích zakládá pan učitel Václav Melisma družstvo žáků čes-
ké házené. V dalších letech přibývají další družstva - dorostenci 
a žačky. V letech 1961 – 62 přichází na ZDŠ pan učitel Milan 
Šmíd, který se věnuje žačkám a v dalších letech se přechází na 
dnešní „mezinárodní házenou“. Ruší se družstva žáků a zůstávají 
jen dívčí družstva. Vzhledem k tomu, že družstev přibývalo, záko-
nitě se musel rozšířit trenérský a funkcionářský stav. Na pomoc 
učiteli Šmídovi přišel pan Blahoslav Doležel. V roce 1966 odchází 
ze ZDŠ pan učitel Šmíd a úspěšně se rozvíjející kvasická házená 
má problém, zda skončit svoji činnost, nebo v ní pokračovat. Pan 
Doležel získává k sobě na pomoc pana Ladislava Čermáka a pana 

  Trocha historie 
                        z oddílu házené 
                                                   v Kvasicích

Josefa Ondru. Rozdělení funkcí bylo jednoduché: pan Doležel tré-
nuje dorostenky, pan Ondra žačky a pan Čermák vede papírovou 
agendu a funguje jako vedoucí družstev.

V roce 1967 přichází největší úspěch kvasické házené, kdy druž-
stvo žaček vyhrává titul přeborníka ČSSR. V dalším roce TJ Sokol 
Kvasice pořádá turnaj nejlepších družstev žaček z republiky a naše 
žačky končí na 7. místě. V dalších letech dosahují naše děvčata 
velmi dobrých výsledků jak v dorostenecké lize, tak i v krajských 
přeborech mladších a starších žaček. O tom také svědčí vyhodno-
cování nejlepších sportovců, kolektivů a trenérů v rámci okresu 
Kroměříž.

O tyto úspěchy kvasické házené se přičinila tato děvčata: sestry 
Škutkovy, Páralová, Ondrová, Alena Hájková, Rytířová, Doleže-
lová, Novotná, sestry Kuchařovy, Kopecké, Liláková, Brázdilová, 
Zapletalová, Kořínková, Skopalíková, Šemberová, Karkanová, 
Prauseová, Mazáčková, Skoklásková, Hana Hájková, Ocknechtová, 
Vaculíková, Adamcová, Čermáková, Brázdilová atd. Omlouvám se 
všem, které jsem nejmenoval, ale ten výčet by měl ne desítky, ale 
stovky jmen. Za jejich jmény se skrývají dívky, které se přičinily 
o rozvoj házené v Kvasicích.

„V době úspěchů kvasické házené jsem měl problém, koho na-
píšu na soupisku a obleče si dres a koho pošlu jen mezi diváky,“ 
vzpomíná pan Josef Ondra a dodává: „Dnes naopak nevíme, jestli 
budeme mít hráčky alespoň na základní sestavu. Před 30 - 40 lety 
byla návštěvnost na utkáních veliká. Dvěstě diváků i více nebylo 

nic zvláštního. Rodiče měli zájem, aby jejich dítě sportovalo, a zá-
roveň sledovali, jak jejich výkonnost roste. V dnešní době, kdy ne-
cháme naše dítě raději se dívat na televizi či hrát na počítači nebo 
se neorganizovaně potloukat po venku, Vám nabízíme, že naučíme 
Vaše dítě běhat, pracovat s míčem, týmovou práci při hře – zkrátka 
vše, co k házené patří. Dítě si získá spoustu nových kamarádů.“

Nyní má házená v Kvasicích dostatečné funkcionářské a trenér-
ské zázemí (včetně finančního zajištění), ale potýká se s nedostat-
kem hráček. Zamyslete se, rodičové a prarodičové, jakým způso-
bem přimějete Vaše dcery nebo vnučky ke sportování, abyste i Vy 
pomohli udržet na dobré úrovni kvasickou házenou. Vzpomeňte 
i Vy, kdo se poznáte na zveřejněných fotografiích, zda Vám tato 
kolektivní hra přinesla trochu radosti z dosahovaných výsledků 
a reprezentace obce Kvasice.

Spoléháme na Vás, že pomůžete! 
Za kolektiv házené, Josef Ondra

Stojící zleva: Hana Odehnalová, Marta Ondrejcová, Dana Galatíková, Věra 
Klimková, Eva Světlíková, Anna Ševčíková, Jitka Rybníkářová, Marta Ga-
latíková.
Klečící zleva: p. Vratislav Galatík, Magda Dočkalová, Zdena Kopúňová, He-
lena Surovjaková, Hana Musilová, Ilona Liláková, p. Josef Ondra.

Stojící zleva: Ondra, Prauseová, Kozmalová, Adamcová, Čermáková, Brázdi-
lová, Ševčíková, zdravotnice Vojáčková.
Klečící zleva: Karkánová, Stoklásková, Mazáčová, Čermák.
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UPOZORNĚNÍ: Redakce Kvasických novin nezodpovídá za správ-
nost údajů uveřejněných v rubrice Společenská kronika. Údaje po-
skytuje Matrika Obecního úřadu Kvasice.

Uzávěrka příštího vydání novin je 25. 8. 2006
Vydavatel: Obec Kvasice
Náklad: 700 Ks
Redakční rada: Renáta Nelešovská a Hana Kyselá
Tisk: HART Press spol. s r.o. Otrokovice
Evidenční číslo: MK ČR E 14182

Společenská kronika

Životní jubileum
Blahopřejeme spoluobčanům, kteří v období od 1. 7. 2006 do 

30. 9. 2006 oslaví krásné životní jubileum.
Dovolujeme si upozornit, že tuto rubriku považujeme za společen-

sky prospěšnou a právně nezávadnou. Pokud si občané, kteří se doží-
vají životního jubilea, nepřejí být zveřejněni, žádáme je, aby písemně 
nebo ústně tuto skutečnost oznámili matrikářce paní Marii Horové.

Uváděni jsou jubilanti při dosažení věku 60, 65, 70, 75, 80, 85, 
90, 95, 100…

Děti narozené únor - duben 2006        
Nikola Adaszewská  únor   Včelín

Sňatky uzavřené v měsíci únor - duben 2006            
Stanislav Kubáň a Jana Komanková
Svatopluk Venský a Helena Melichárková

Červenec                                                                       
Anna Kadlčíková  Parková  75 let
Josefa Reisnerová  Parková  80 let
Josef Hutař  Krajina  60 let
Olga Hartmannová  M. Krasického  60 let
Marie Daňková  Dolní  70 let
Vlasta Obdržálková  Krajina  60 let
Marie Malaníková  Parková  95 let
Eva Světlíková  Včelín  70 let

Srpen                                                                        
Josef Novotný  Mírová  60 let
Vladimír Bouda  Osmek  70 let
Jana Štěbrová  Zahradní  60 let
František Kunc  Mariánov  70 let
Zdeněk Kohout  Tlumačovská  60 let
Helena Försterová  Krajina  60 let
Josef Bušík  Krajina  70 let
Zdenka Machalová  Mírová  70 let

Září                                                                                
Jarmila Šupčíková  Husova  75 let
Stanislav Dohnal  Krajina  70 let
Zdeněk Švenda  Včelín  60 let
Zdeněk Staněk  Osmek  75 let
Božena Řihošková  Hráza  60 let
Hana Šedivá  Horní  60 let
Věra Šlopcová  Hráza  75 let
Ludmila Veselá  Krajina  70 let
Vlasta Tomaštíková  Osmek  75 let
Vojtěška Hrabicová  Včelín  65 let
Božena Šimková  Krajina  60 let

Navždy nás opustili                                                   
únor 2006 - duben 2006

Oldřich Šupčík  Husova únor
Marie Malá  Parková únor
Antonín Musil  Dolní březen
Sirový Michal  Kroměřížská březen
Božena Zlámalová  Dvůr březen
Evženie Šišková Parková duben

STATISTIKA
Počet obyvatel Kvasice k 31. 12. 2005 - 2 269
Průměrný věk obyvatel Kvasice je 40 let.

V roce 2005 se ve Kvasicích
- narodilo 19 dětí (9 chlapečků a 10 holčiček)
- zemřelo 48 občanů (25 mužů a 23 žen)
- přihlásilo k trvalému pobytu 66 občanů (33 mužů a 33 žen)
- z trvalého pobytu odhlásilo 37 občanů (19 mužů a 18 žen)

Nejstarší občan Kvasic – paní Štěpánka Opluštilová, narozena 1. 8. 
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PŘEHLED NEJČASTĚJŠÍCH JMEN A PŘÍJMENÍ 
U OBČANŮ KVASIC
Četnost příjmení

1. Pospíšil (50 občanů – 27 mužů a 23 žen)
2. Brázdil (47 občanů – 21 mužů a 26 žen)
3. Ševčík (40 občanů – 21 mužů a 19 žen)
 
 Muži:                        Četnost jmen Ženy:
 1/ Josef (85)   1/ Marie (94)
 2/ Zdeněk (63)   2/ Jana (58)
 3/ Pavel (53)   3/ Eva (41)
 4/ Petr (49)   4/ Hana (36) 
 5/ Miroslav (48)   5/ Ludmila (31)
 6/ Jaroslav (45)   6/ Jarmila (30)
 7/ Jiří (45)   7/ Lenka (27)
 8/ František (41)   8/ Anna (25)
 9/ Martin (36)   9/ Věra (25)
 10/ Jan (35)    10/ Petra (21)

POPLATEK 
ZA BLAHOPŘÁNÍ, 

PODĚKOVÁNÍ 
A VZPOMÍNKU

(v rubrice Společenská kronika)

TEXT (jednotná cena) 50 Kč
FOTOGRAFIE 25 Kč

Forma předání:
- osobně v písemné formě redakci 
Kvasických novin (Hana Kyselá, 

Renáta Nelešovská)
- písemně prostřednictvím 

schránky Kvasických novin
- písemně na adresu 

Obce Kvasice, 
nám. A. Dohnala 18, 

768 21 Kvasice 
(ve dvou posledních případech je 

nutné uvést adresu i telefonní číslo 
z důvodu platby)

Dne 1. května 2006 tomu bylo 
neuvěřitelných 5 let, co nás náhle 
opustil náš milovaný syn, tatínek, 

bratr, synovec a přítel 

Jiří Novák z Kvasic.
Z láskou a s bolestí v srdci vzpomí-
ná maminka a celá rodina. Kdo 
jste ho znali, vzpomeňte s námi.


